
هر ســال در فصل ســرما معمولا دو موج از بیماری آنفلوآنزا را تجربه 
می کنیم؛ در این مقطع زمانی نیز در پیک آنفلوآنزای فصلی H1N1 قرار 
داریم؛ به اذعان مسوولان وزارت بهداشت، این پیک از بیماری احتمالا تا 
پایان دی ماه ادامه دارد و هر چند خطر آن برای تمام گروه های سنی وجود 
دارد، اما هشدار متخصصان بیشتر متوجه سالمندان، کودکان و بیماران 
زمینه ای است و بر ضرورت رعایت موارد بهداشتی تاکید دارند. در همین 

زمینه، دکتر قباد مرادی، سرپرســت مرکز مدیریت بیماری های واگیر 
وزارت بهداشت در گفت وگو با ایسنا، با بیان اینکه عوامل متعددی می توانند 
سبب بیماری های تنفسی شــوند، اظهار کرد: ویروس ها و باکتری ها به 
عنوان عوامل بیماری های تنفسی شناخته می شوند و می توانند سبب ابتلا 
به بیماری های تنفسی شوند. تجربه انسان ها بیانگر این است که میزان 
بیماری های تنفسی در فصل سرد ســال افزایش می یابد. وی ادامه داد: 

شرایط دمایی، اکولوژی و بیولوژی برای زیست و تکثیر عوامل بیماری های 
تنفسی در فصل سرد سال بسیار مطلوب به حساب می آید. با توجه به اینکه 
شرایط محیطی فصل سرد سال برای زیست و تکثیر عوامل بیماری های 
تنفسی مطلوب است، بسیاری از بیماری ها و عفونت های تنفسی در فصول 
پاییز و زمستان اتفاق می افتند. شــرایط مطلوب فصل سرد سال برای 
فعالیت عوامل بیماری های تنفسی، یک موضوع بومی نیست و به ایران 

محدود نمی شود، بلکه یک موضوع جهانی است. سرپرست مرکز مدیریت 
بیماری های واگیر وزارت بهداشت با بیان اینکه آنفلوآنزا بیشترین سهم را 
از بیماری های تنفسی به خود اختصاص داده، خاطرنشان کرد: بررسی ها 
بیانگر این است که با اپیدمی آنفلوآنز به ویژه آنفلوآنزای فصلی در سطح 
جهانی روبرو هستیم. شیوع آنفلوآنزای H1N1 در ایران و برخی کشورها 
در این روزها زیاد است؛ همچنین برخی کشورها با آنفلوآنزای تیپ B و 

H1N۵ مواجه هستند. این متخصص اپیدمیولوژی درباره سهم کرونا از 
بیماری های تنفسی نیز گفت: پس از آنفلوآنزا و رینوویروس ها، کرونا در 
جایگاه سوم بیماری های تنفسی قرار دارد. نکته مهم و اساسی این است 
که کرونا به یک بیماری بومی تبدیل شده و به ترسناکی گذشته نیست. 
سازمان جهانی بهداشت و به دنبال آن کشورهای دنیا، کرونا را از لیست 

اضطرار بیماری های تنفسی خارج کرده اند.

رئیس مرکز عملیات اضطراری شــهر تهران، درباره 
سرنوشت شماره امدادی یکپارچه توضیحاتی ارائه 
کرد و گفت: تقریبا همه چیز برای اجرای طرح شماره 
امدادی واحد آماده است؛ اما متأسفانه برخی سازمان 
ها که خارج از پوشــش شــهرداری تهران هستند؛ 
دغدغه هایی درباره ایجاد اختلال در عملکردشان دارند 

که باعث به تعویق افتادن اجرای این طرح می شود.
پدرام قودجانی در گفت وگو با ایسنا،  با بیان اینکه از 
مدت ها پیش، یکپارچه سازی شماره امدادی واحد 
جزو برنامه های کشــور بود، اظهار کــرد: بعد از یک 
تصادف ســنگین در اتوبان تهران- قم، کمیسیون 
ایمنی راهها، وزارت راه، وزارت بهداشــت، سازمان 
مدیریت بحران و غیره مجددا این مسئله را در دستور 

کار قرار دادند.

وی افزود: در ابتدا قرار شد این طرح در شهر قم اجرا 
شود و اقداماتی نیز انجام شد؛ اما متأسفانه به خاطر 
مشکلات مالی و عدم هماهنگی ها، این طرح به نتیجه 
نرسید. چند ســال بعد مجددا قرار شد این طرح در 
هرمزگان به صورت آزمایشی اجرا شود؛ اما این طرح 

نیز اجرایی نشد.
رئیس مرکز عملیات اضطراری شهر تهران ادامه داد: 
مهم ترین نکته ای که در زمینه ادغام شــماره های 
امدادی وجود دارد این است که برخی از دستگاه ها 
نگران هستند که این تجمیع شماره ها، در عملکرد 
آنها و انجام مأموریت هایشــان اختلالی ایجاد کند. 
قودجانی گفت: سرانجام سال 1۴۰۰ در ستاد مدیریت 
بحران کشور با حضور وزیر کشور، جلسه ای برگزار و 
قرار شــد که این طرح به صورت آزمایشی در تهران 

اجرا شود. وی افزود: بر همین اساس، این مأموریت 
بر عهده سازمان مدیریت بحران شهر تهران واگذار 
شــد. در ابتدا ما به همراه دانشــگاه علوم پزشــکی 
مطالعات علمی را طی ۹ ماه انجام دادیم و بر اساس 
 تجربیات سایر کشــورها، مدل اجرایی برای تهران 

انتخاب شد.
رئیس مرکز عملیات اضطراری شــهر تهران ادامه 
داد: تمام جلسات لازم با حضور عوامل آتش نشانی، 
اورژانس، هلال احمر و بهزیستی تشکیل شد. البته 
قرار نیست پلیس در این شماره امدادی ادغام شود؛ اما 
برای انجام هرچه بهتر این طرح باید با ما همکاری کند 
به همین دلیل در تمام جلسات عوامل پلیس نیز حضور 
داشتند. شرکت مخابرات، وزارت ارتباطات و غیره نیز 

نکات مورد نظر را به ما گوشزد کردند.

معاون محیط زیســت انســانی اداره کل محیط زیســت اســتان تهــران از 
صدور ۷۰ اخطــار و ابــلاغ 1۰ توقــف فعالیت در گشــت و پایــشِ بیش از 
1۶۰۰ واحــد صنعتی و معدنی خبــر داد. زهره عبادتی در گفت وگو با ایســنا 
ضمن اشــاره به تشــکیل ۹ کارگروه اضطــرار آلودگی هــوا، اقدامات صورت 
گرفته از ســوی معاونت محیط  زیســت انســانی را تشــریح کرد و گفت:  بر 
اســاس مصوبات این کارگروه، وظایفی بــرای دســتگاه های اجرایی در نظر 
گرفته شــده اســت و از جمله وظایفی که برای مجموعه محیط زیســت در 
 ســطح اســتان تعریف شــده،  شناســایی، پایش و برخورد با واحدها، مراکز 

و صنایع آلاینده است.
او با بیان اینکه شناسایی،  پایش و برخورد با واحد، مراکز و صنایع آلاینده اقدامی 
شبانه روزی است، اظهارکرد:  بسیاری از تخلفات زیست محیطی بعد از ساعات 
اداری و در ساعات پایانی شب صورت می گیرد. در این ایام بیش از 1۶۰۰ واحد 
صنعتی و معدنی مورد گشت و پایش قرار گرفتند و که از این حدود ۷۹۰ واحد، 

معادن شن و ماسه و واحدهای تولید آسفالت بودند.
بر اســاس مصوبات کارگروه اضطرار فعالیت واحدهای شن و ماسه و واحدهای 
تولید آسفالت در شرایط آلودگی هوا ممنوع است و به همین دلیل نیز فعالیت  این 
مراکز به صورت دقیق توسط کارشناسان محیط زیست مورد پایش قرار گرفت. 
در صورت فعالیت این مراکز،  در مرحله اول به آن ها تذکر داده می شود و در نهایت 

اخطاریه صادر و در صورت تمرد، پیگیری های قضایی انجام می شود.
معاون محیط  زیست انسانی اداره کل محیط زیست استان تهران در ادامه گفت: 
بر اساس پایش های انجام شده تا به حال حدود ۷۰ تا اخطار زیست محیطی به 
واحدهای متخلف ابلاغ شده اســت. 1۰ واحد نیز ابلاغ توقف فعالیت گرفتند و 
به مراجع قضایی معرفی شدند. او درباره بیشترین اخطارهای صادر شده گفت: 

بیشترین اخطارها برای واحدهای تولیدکننده شن و ماسه صادر شد که با توجه به 
مصوبات نباید فعالیت می کردند. بخش دیگری از اخطارها نیز مربوط به واحدهای 
شهرک های صنعتی بود چراکه به عنوان مثال خروجی دودکش هایشان در زمان 

پایش قابل رویت بود.
عبادتی با اشــاره به مصوبــات کارگروه اضطــرار در برخورد بــا خودروهای 
دودزا و آلاینــده نیــز گفــت: در این شــرایط آلودگی هــوا مراکــز معاینه 
فنی مورد رصــد دقیق تر قــرار گرفتنــد. در ایــن موقعیت عملکــرد مراکز 
معاینه فنــی در زمینه نحــوه صدور معاینه فنی بســیار حائز اهمیت اســت. 
 بر همیــن اســاس مراکز معاینــه فنی ســطح اســتان به صــورت جدی تر 

پایش می شوند.
معاون محیط  زیست انســانی اداره کل محیط زیست اســتان تهران در ادامه 
اظهارکرد: حدود ۳۵ شهرک صنعتی و ۳۷ لکه صنعتی در سطح استان تهران 
واقع شده است. شهرک ها و لکه های صنعتی به صورت شبانه روزی مورد رصد و 
پایش قرار می گیرند و در صورتی که واحدهای آلاینده ای میان  آن ها شناسایی 

شود، برخورد لازم با این واحدها صورت خواهد گرفت.
وی از رصد ســوخت مصرفی در نیروگاه ها نیز به عنوان اقــدام اثرگذار دیگری 
یاد کرد و درباره اقــدام در زمینه نمونه برداری از ســوخت نیروگاه ها نیز گفت: 
نمونه برداری از سوخت نیروگاه ها انجام و به آزمایشگاه سازمان حفاظت محیط 
زیست کشور ارسال شد تا کیفیت سوختی که در این نیروگاه ها استفاده می شود 

را پایش کنیم.
عبادتی افزود:  ســوختی که در پالایشگاه تهران تولید می شــود نیز به صورت 
دوره ای پایش می شــود که در ایام آلودگی هوا هم ایــن اقدام صورت می گیرد 
و از ســوخت تولیدی در پالایشــگاه تهران شــامل بنزین، نفــت و گاز نمونه 

برداری می شــود. این نمونه ها برای بررســی کیفیت به آزمایشــگاه سازمان 
حفاظت محیط زیســت کشور ارسال شــد. در صورتی که سوخت در محدوده 
 اســتاندارد نباشــد، این موضوع به وزارتخانه های نفت و نیــرو جهت پیگیری

 اعلام می شود.
وی در پاسخ به این پرسش که آیا نتایج آزمایش های صورت گرفته برای بررسی 
کیفیت سوخت پالایشگاه ها آماده شده است یا خیر؟ گفت:  نتایج بررسی ها در 
سایر ایام سال در اختیار است. بر اســاس نمونه هایی که پیش تر برداشته شده 
سوخت پالایشگاه تهران مورد و مشکل چندانی ندارد اما نتایج نمونه هایی که به 

تازگی برداشت شده، در حال آماده سازی است.
معاون محیط  زیســت انسانی اداره کل محیط زیست اســتان تهران ادامه داد: 
از پالایشــگاه و مخازن بنزین و نفت گاز نمونه برداری شــده است. سه نیروگاه 
نیز در استان تهران واقع شده اســت که زمان هایی از سال سوختشان ترکیبی 
اســت و ســوخت گاز و نفت گاز یا گازوئیل مصرف می کنند. نمونه برداری از از 
مخازن ذخیره نفت و گاز نیروگاه پرند در شهرستان رباط کریم، نیروگاه دماوند 
در شهرستان پاکدشــت و نیروگاه ری در شهرســتان ری انجام شده است. از 
جایگاه های سوخت شهر تهران و شهرستان های استان نیز نمونه برداری انجام 

شده است.
عبادتــی در پایان یکــی دیگــر از اقدامات صــورت گرفته را رصــد خروجی 
دودکش  واحدهای صنعتــی و خدماتی ذکر کرد و با بیان اینکــه این اقدام در 
مقاطع دیگری از ســال نیز صــورت می گیرد، گفت: خروجــی دودکش های 
نیروگاه پرند در شهرســتان رباط کریــم از طریق آزمایشــگاه نمونه برداری 
 شــد. رصد خروجی دودکش ســایر واحدها نیز یا انجام شــده یا در دســت

 انجام است.

شیوع بالای آنفلوآنزای H۱N۱ در کشور

طرح شماره امدادی واحد در پایتخت اجرا می شود؟

سوخت پالایشگاه تهران در راهِ آزمایشگاه محیط زیست
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مدیر طرح واردات خودرو اعلام کرد:

عرضه ۸ هزار خودروی 
وارداتی در دور جدید 

۳میلیارد دلار منابع صندوق 
وارد ناترازی انرژی شد
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سرمقاله
رفع مشکلات صنعت با 
همکاری دانش بنیان ها

اکنون، فضای اکوسیستم 
دانش بنیان کشــور و روند 
و  تســهیلات  اعطــای 
حمایت ها به گونه ای است 
که دغدغه رفع مشکلات صنعت و جامعه را در فناور 
و نخبگان فعال در این اکوسیستم ایجاد نمی کند. 
بلکه، اغلب این افراد درگیــر ارتقای دانش فنی و 
کسب دستاورد برای مجموعه خود هستند. البته 
در سال جاری نظام ارزیابی معاونت علمی، فناوری 
و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری تغییرات 
عمده ای کرده است که امیدواریم راهگشا بوده و با 
نگاهی متمایز به این حوزه پرداخته شود. استارت 

آپها، دانش بنیان ها...

  کیوان نقره کار، کارشناس 
فناوری

متن کامل  د ر صفحه ۳

۴

ضرورت توسعه زیرساخت های 
ارتباطی برای عشایر

حمایت از دانش بنیان ها تنش های ارزی را کم می کند

اتصال صنایع بزرگ به دانش بنیان ها 
صفحه۴

صفحه۳

اعطای زمین رایگان به مسکن کارگری
آخرین وضعیت ساخت مسکن کارگران اعلام شد

وزیر ارتباطات تأکید کرد حوزه ارتباطات ثابت نیاز 
به توجه ویژه تری دارد چون در قیاس با متوســط 
کشوری هم پایین تر است و زمانی می توان از پوشش 
مطلوب شــبکه ارتباطی صحبت کرد که مشترک 
احساس رضایت کند بنابراین تا وقتی مشترک به 
شبکه فیبرنوری متصل نشود، کاری انجام نشده و 
چرخ اقتصاد بخش به حرکت درنمی آید. به گزارش 
ایسنا، سیدستار هاشمی- وزیر ارتباطات و فناوری 
اطلاعات-، در دومین سفر اســتانی خود در راس 
هیاتی به اســتان کهگیلویه و بویراحمد سفر کرد 
و در روز نخست سفر خود به اســتان کهگیلویه و 
بویراحمد، مدرسه شــبانه روزی دخترانه عشایری 
یاســوج رفت. وزیر ارتباطات در بازدید از مدرسه 
شبانه روزی دخترانه عشــایری یاسوج تاکید کرد 
که آموزش و پرورش مهمترین رکن توســعه است 
و تلاش می کنند کسی به دلیل عدم دسترسی به 
زیرســاخت ها از آموزش محروم نشود. هاشمی در 
ادامه و پس از شنیدن مشکلات دانش آموزان به ویژه 
در حوزه ارتباطات و فناوری اطلاعات تاکید کرد باید 
به سرعت این آموزشگاه به فیبر نوری رایگان متصل 
شود تا دانش آموزان به اینترنت پرسرعت و باکیفیت 
دسترسی پیدا کنند. اپراتورهای ارتباطی هم کمک 
می کنند تا بستر آموزشی مناسب برای ورود دانش 
آموزان به بازار و ارایه تولیدات و صنایع دستی شان 
بر بســتر فضای مجازی فراهم شود. وی در حاشیه 
سفر خود در جمع خبرنگاران با اشاره به برنامه های 
این وزارتخانه درباره رفع فیلترینگ دیگر پلتفرم ها، 
توضیح داد: در طرحی با محوریت مرکز ملی فضای 
مجازی و با نگاه فعالانه ای که از ابتدا قول داده بودیم، 
این موضوع در وزارت ارتباطات و فناوری پیگیری 
شده است. در این طرح، کارگروهی پیش بینی شده 
است تا ادامه مسیر را دنبال کند. هاشمی با اشاره به 
همدلی حداکثری سران قوا، اظهار کرد: ظرفیت های 

خوبی در این طرح داریم...

آگهی تجدید مناقصه عمومی)نوبت دوم(
شهرداری رباط  کریم در نظر دارد به استناد مجوز شماره ۰۳/121۸ مورخ 1۴۰۳/۰۸/1۳ شورای محترم اسلامی شهر اجرای پروژه ذیل را از طریق مناقصه عمومی به شرح و شرایط زیر به اشخاص حقیقی و حقوقی واجد شرایط 

واگذار نماید.

مبلغ تضمین شرکت در مناقصه )ریال(مدت اجرامبنای قیمت پیشنهادیمحل تامین اعتبار مبلغ اعتبار مصوب )ریال(موضوع مناقصهردیف

۳1.2۵۰.۰۰۰.۰۰۰ ماهبه صورت مقطوعبودجه داخلی شهرداری2۵.۰۰۰.۰۰۰.۰۰۰اجرای پروژه چاپ و نصب بنر1
شرایط:

1- هزینه درج دو نوبت آگهی بر عهده برنده مناقصه می باشد.
2- به پیشنهادات مشروط، مخدوش و فاقد سپرده لازم جهت شرکت در مناقصه ترتیب اثر داده نخواهد شد.

)IR  2۸۰1۷۰۰۰۰۰۰۰1۰۶۶2۵2۰۶۰۰۸۰ ۳- سپرده شرکت در مناقصه میبایست بصورت ضمانت نامه بانکی به نفع شهرداری رباط کریم و یا واریز نقدی به شماره حساب ۰1۰۶۶2۵2۰۶۰۰۸ نزد بانک ملی ایران شعبه مرکزی رباط کریم کد 2۳۵۴ )شماره حساب شبا
تهیه و برابر دستورالعمل مندرج در کاربرگ مناقصه به همراه پیشنهاد قیمت ارائه گردد. لازم به ذکر است سپرده نفرات اول، دوم و سوم مناقصه تا انعقاد پیمان نزد شهرداری نگهداری و هر گاه حاضر به عقد قرارداد نگردند سپرده آنان به ترتیب به نفع کارفرما ضبط خواهد شد.

۴- مهلت دریافت اسناد مناقصه از تاریخ انتشار این آگهی )از پایان وقت اداری روز یکشنبه مورخ 1۴۰۳/1۰/۰۹ تا روز سه شنبه 1۴۰۳/1۰/1۸( محل دریافت آن صرفاً از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت WWW.SETADIRAN.IR می باشد. 
۵- متقاضیان میبایست پاکت های پیشنهاد قیمت خود را که برابر شرایط مندرج در کاربرگ مناقصه تنظیم شده است را حداکثر تا ساعت 1۴ روز یکشنبه مورخ 1۴۰۳/1۰/۳۰ در سامانه تدارکات الکترونیکی دولت WWW.SETADIRAN.IR تسلیم نمایند.
۶- متقاضیان جهت دریافت اسناد مناقصه می بایست فیش واریزی به حساب جاری به شماره ۰1۰۶۶2۴۸1۹۰۰۴ نزد بانک ملی ایران شعبه مرکزی رباط کریم کد 2۳۵۴ به مبلغ ۶/۰۰۰/۰۰۰ ریال )غیر قابل استرداد( بابت خرید اسناد مناقصه به شهرداری رباط کریم تسلیم نماید.

۷- زمان بازگشایی پاکت های مناقصه در ساعت 1۰ روز دوشنبه مورخ 1۴۰۳/11/۰1 می باشد.
۸- شهرداری در رد یا قبول هر یک از پیشنهادات مختار است.

۹- سایر اطلاعات و جرئیات در اسناد مناقصه مندرج می باشد. 
تاریخ انتشار نوبت اول: 1۴۰۳/1۰/۰۹      تاریخ انتشار نوبت دوم: 1۴۰۳/1۰/1۶

حمیدرضا اله یاری، شهردار رباط  کریم

)نوبت دوم(

آگهی مناقصه عمومی دو مرحله ای

 شــرکت پترو پایدار ایرانیان در نظر دارد احــداث دیچ های باقیمانده 
بندر سیراف پارس  را  از طریق برگزاری مناقصه عمومی با انجام ارزیابی 
کیفی به متقاضیان واجدشرایط واگذار نماید. لذا از کلیه متقاضیان ذیصلاح 
که دارای سابقه مرتبط می باشند دعوت می گردد تا در صورت تمایل با 

مراجعه به آدرس ذیل نسبت به خرید اسناد مناقصه اقدام نمایند.
*تاریخ و مدت فروش اسناد مناقصه:

از تاریخ چاپ آگهی به مدت هفت روز کاری در ساعات اداری  
* محل دریافت )خرید( و عودت اسناد مناقصه:

 تهران، شــهرک غرب، بلوار دادمان، خیابان شفق، ساختمان 
توحید، طبقه ششم، دبیرخانه کمیسیون معاملات 

تلفن: 9- 88576۴0۱ داخلی ۱8۴۱
*هزینه خرید اسناد مناقصه:

هزینه خرید اســناد 2.000.000 ریال اســت که متقاضیان واجدشرایط 
 می بایســت به شــماره حســاب  98۱0909806 به نام آن شرکت نزد 
بانک ملت شعبه مسجد جامع شــهرک قدس کد شعبه 65656 ) قابل 
پرداخت در تمامی شعب بانک ملت( واریز و اصل فیش مربوطه را جهت 
دریافت اسناد مناقصه به دبیرخانه کمیسیون معاملات  شرکت ارائه نمایند.

*مبلغ تضمین بانکی شرکت در مناقصه:
 2۴.000.000.000 ریال )بیست و چهار میلیارد ریال(

* هزینه درج آگهی در روزنامه کثیرالانتشار به عهده برنده مناقصه خواهد بود. 
دبیرخانه کمیسیون معاملات شرکت پترو پایدار ایرانیان
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اقتصاد2
ایران

۳میلیــارد دلار منابع صندوق 
وارد ناترازی انرژی شد

رئیس صندوق توسعه ملی گفت:براساس تصمیم 
شورای اقتصاد برای افزایش تولید ٢۵٠ هزار بشکه 
نفت ورود کردیم و ٣ میلیارد دلار منابع صندوق 

درگیر این پروژه شده است.
مهدی غضنفری رئیس صندوق توسعه ملی با بیان 
اینکه صندوق توسعه ملی با توجه  به  ماهیت آن که 
ماندگاری است باید منابع آن همواره حفظ شود 
و با تونه به حفظ سهم نســل های آینده از منابع 
نفت وگاز  با توجه به آنکه این منابع محدود است 

بنابراین باید آنها حفظ شود.
وی ادامه داد:  صندوق  باید هرسال باید با یک نرخ 
بازه بزرگ تر شود و این موضوع را تمامی کشورهای 
دنیا آن را در دستور کار خود قرار داده اند به طوری 
که  طبق آمارها صندوق های دنیا با نرخ ۶درصد 
بازده ای  در حال بزرگ  شدن هستند. غضنفری 
بیان کرد: نباید  بدون بازگشت پول ها و منابع از 
صندوق  خرج شوند این امر با ماموریت ما سازگار 
نیســت چراکه ما یک   صندوقی هستیم که باید 

بزرگتر شود.
وی تاکید کرد: صندوق در هیچ یک از پروژه ها از 
جمله نفت، گاز، آبرسانی و... قصد بنگاه داری ندارد. 
اینکه صندوق توسعه ملی وارد بنگاهداری شود این 
اقدام را مضر می دانیم و وقتی از مشارکت حرف 
می زنیم منظور بنگاه داری نیست. به این معنا است 
که سهمی از محصول به صندوق داده شود و البته 
دریافت سهام را در حد صندلی در هیات مدیره آن 
بنگاه نمی خواهیم که این سیاست همان ابزار آی 

هپ است.
غضنفری اظهار کرد: توجه به سرمایه گذاری در 
داخل و خارج از کشور،  وصول مطالبات معوق شده 
بود در سه سال گذشته توانستیم موفقیت چشم 

گیری داشته است.
وی با بیان اینکه یکی از سیاست های ما در صندوق 
توسعه ابزارها بوده گفت: در طول سال های گذشته 
صندوق از طریق تسهیلات وارد کسب و کار می شد 
و پس از ارائه تسهیلات، مطالبات وصول می شدند 
اما آمار نوکول در حدی بود که ابزار دیگری برای 
سرمایه گذاری در نظر گرفته شد که سیاست اوراق 
مرابحه ارزی، نوعی ســپرده گذاری تحت عنوان 
مقید نوع یک و دو ، مفهوم ریال مانا که میخکوب 
به نرخ ارز روز از جمله توسعه ابزار بودند. بنابراین 
جعبه ابزار را برای مقابله با مشکلات توسعه دادیم.

غضنفری ادامه داد: صندوق در بخش تامین مالی 
در حوزه نفت و گاز و هوش مصنوعی و تجدیدناپذیر 
به طور مستقیم ورود داشت و اگر سود خوبی داشته 
باشد در آن پروژه ها مشارکت خواهیم داشت. وی 
با بیان اینکه مشارکت در پروژه ها به معنای بنگاه 
داری نیست، اظهار کرد:سرمایه گذاری در خارج 
از کشــور انجام دادیم که با موفقیت هم به اجرا 

شده است.

جزییات اجرای صرفه جویی ۱۰ درصدی 
در مصرف برق و گاز 

نماینده شرکت ملی گاز در طرح ها گفت: ما اکنون 
با دو چالش مصــرف انرژی خانــوار و عمومی و 
استفاده از انرژی در بخش صنعت و مولد مواجهیم 
که با طرح پویش کاهش ۱٠ درصدی مصرف برق 
و گاز رفع می شود. به گزارش ایلنا، علیرضا شریفی 
نژاد در مراسم امضای تفاهمنامه بین شرکت ملی 
صنایع پتروشــیمی و دو مجتمع پتروشیمی با 
موضوع پویش کاهــش ۱٠ درصدی مصرف گاز 
و  برق اظهار داشت؛ طرح خوبی برای اولین بار در 
کشور در راستای سیاست های تشویقی در بعد 
صرفه جویی بخش خانوار و عمومی رقم می خورد 
که این الگو می تواند بسط پیدا کند. وی افزود: ما 
اکنون با دو چالش مصرف انرژی خانوار و عمومی و 
استفاده از انرژی در بخش صنعت و مولد مواجهیم 
که با طرح پویش کاهش ۱٠ درصدی مصرف برق 

و گاز رفع می شود.
نماینده شرکت ملی گاز در طرح ها با بیان اینکه 
پتروشیمی صنعت ارزآور و مولد کشور است که به 
رشد اقتصادی کشور کمک می کند، خاطرنشان 
کرد: اگر انرژی درست مصرف شــود سود آن به 

خانوار و بهبود فضای کسب و کار برمی گردد.
وی با بیان اینکه همه ارکان بخش خصوصی باید 
وارد حوزه اجرایی این پروژه شــود، تاکید کرد؛ 
سرمایه گذاری یکی از مباحثی است که باید در 
حوزه انرژی صورت گیرد. شریفی نژاد بیان داشت: 
این پروژه بناست که در اســتان های سردسیر از 
جمله گلستان، مازندران، خراسان شمالی، خراسان 
رضوی، اردبیل ، آذربایجان غربی، آذربایجان شرقی 
و بخشی از سمنان اجرا شود. وی ابراز امیدواری 
کرد که طرح با کیفیت مناسب اجرا و عواید آن به 

مردم و صنعت برگردد.

خبر

دخالت دولــت در اقتصاد 
و قیمت گذاری دســتوری 
همــواره به عنــوان یکی 
از نقدهــای جــدی بــه 
سیاست گذاری اقتصادی 
دولت در بخش های مختلف مطرح بوده که بازار ارز 
و نرخ ارز نیز از این قاعده مستثنی نیست و همواره 
بحث سرکوب نرخ ارز، غیر شفاف بودن نحوه تعیین 
نرخ ارز مورد توجه منتقدان بوده و آثاری چون توزیع 
رانت و ضربه به تولیدات صادرات محور را از نتایج 
این سیاست ها عنوان می کردند که در این راستا در 
جدیدترین سیاست ارزی بازار ارز تجاری راه اندازی 
شده تا نرخ ارز با پارامترهای اقتصادی تعیین شود.

به گزارش ایسنا، سیاست گذار ارزی در جدیدترین 
سیاســت ارزی اقدام به راه اندازی بازار ارز تجاری 
کرده و این بازار از ٢۶ آذرماه وارد فاز عملیاتی شده 
است و پس از طی کردن فرآیندی تقریبا دو ساله 
با ایجاد زیرســاخت های فنی و تکنیکی لازم برای 
مبادله ارز، شــرایطی را فراهم کرد که در یک بازار 
توافقی خریدار و فروشــنده بر سر کالای مورد نظر 
که همان »ارز« است، چانه زنی کنند، در یک نقطه 

به توافق برسند و معامله انجام دهند.
در این بــازار از تاریخ ٢۶ آذر ماه با اجرایی شــدن 
کامل ســامانه معاملات بــازار ارز تجــاری مرکز 
مبادله ارز و طلای ایران به عنوان یک بازار شفاف، 
منسجم و سازمان یافته، تمام معاملات توافقی بین 
واردکنندگان و صادرکنندگانی که پیش از این تحت 
عنوان روش واگذاری ارز حاصل از صادرات به غیر 
صورت می گرفت، در این بازار انجام خواهد می شود.

قیمت ارزهای مورد معامله در این بازار بر اســاس 
عرضه و تقاضا و مبتنی بر مدل جورسازی قیمت های 
پیشنهادی در عرضه و تقاضا کشف خواهد می شود 
و بدین ترتیب، تمامی خریداران و فروشندگان به 
سهولت تعداد زیادی خریدار و فروشنده می یابند 
و خرید و فروش با روش کشف قیمت منصفانه ارز 

انجام خواهد شد.
هدف اصلی از راه اندازی بازار ارز تجاری تســهیل 
گری در عرضه و تقاضای عرض است که ماحصل این 
روند زمینه برای تشویق صادر کنندگان به صادرات 

بیشتر، افزایش عرضه ارز و رونق تولید و صادرات و 
در نهایت حفظ و توسعه اشتغال خواهد بود.

با راه اندازی بازار ارز توافقی یکی از ابهامات بازار ارز ایران 
یعنی معیار نحوه تعیین نرخ ارز  شــفاف می شود. به 
عبارتی نرخ ارز براساس مکانیزم عرضه و تقاضا در سامانه 
معاملاتی شفاف بین عرضه کنندگان و متقاضیان شکل 
می گیرد و طبیعتا در چنین بازاری نوسانات قیمت نیز 
بر اساس میزان عرضه و تقاضا خواهد بود.  اما از آنجاکه 
نرخ ارز تاثیر مستقیمی بر قیمت کالاهای مصرفی دارد 
و مستقیما با معیشت مردم مرتبط می شود سیاستگذار 
با نظارت و دخالت در نحوه عرضه و تقاضا و نه بر قیمت 
ارز بازار ارز را در یک کانال مشخص هدایت می کند. 
این وضعیت به سیاستگذار امکان می دهد که بدون 
دخالت مستقیم و نرخ گذاری با توجه به سیاست های 
کلی اقتصادی نسبت به مدیرتی بازار ارز با کمترین آثار 

سوء مبادرت کند.
قیمت گذاری دســتوری نرخ ارز باعث می شد که 
تقاضای کاذب برای دریافت منابع ارزان قیمت به 
وجود آید. این در حالی است که هدف سیاستگذار 
تامین نیازهای اساسی مردم با کمترین قیمت بوده 
است ولی در بلندمدت با دور شدن از هدف اصلی به 
محلی برای توزیع رانت تبدیل می شد. از این رو از 
بین بردن رانت های ارزی ناشی از چندنرخی بودن 

ارز و فعالیت این بازار مبتنی بر واقعیت ها و مکانیزم 
های واقعی اقتصاد اســت می تواند به این وضعیت 
پایان دهد. در این راستا سیاســت گذار اقتصادی 
برای جلوگیری از افزایش قیمت ها به ویژه کالاهای 
اساسی و اثار این سیاست ارزی بر وضعیت معیشتی 
مردم ارز کالاهای اساسی از طریق ارز ترجیحی را 
همچنان بدون تغییر ادامه خواهد داد و سیاســت 

دولت در این زمینه بدون تغییر اجرا می شود.
تا پیــش از این، به دلیل محدودیت های ناشــی از 
تحریم های بانکی و غیربانکی بــر نظام اقتصادی 
کشــور، بازار به مفهوم اصلی آن در حوزه ارز وجود 
نداشت و در سال های اخیر فروش ارز صادرکنندگان 
در سامانه نیما و بر اســاس نرخ های اعلامی بانک 
مرکزی انجام می شــد اما این شیوه منتقدان خود 
را هم در مجموعه بخش خصوصــی و هم دولت و 

مجلس داشت.
همه ایــن نقدها بانک مرکزی را بر آن داشــت که 
نظام ارزی کشور را به ســمتی هدایت کند که نرخ 
ها به صورت توافقی شــکل بگیــرد که حاصل آن 
تشــکیل بازار ارز توافقی یا بازار ارز تجاری است. با 
توافقی شدن بازار ارز قرار نیست این بازار رها شود 
و خریدار و فروشنده بر سر هر نرخی که خواستند 
توافق کنند، بلکه نوسان ها در حد معمول و منطقی 

خواهد بود. حتی ممکن است بانک مرکزی به عنوان 
بزرگترین دارنده ارز که همان ارز حاصل از فروش 
نفت از سوی دولت است، گاهی در مقام خریدار در 
بازار حضور یابد و گاهی هم فروشنده باشد؛ چنانچه 
نظیر این رفتار را در ماه های گذشته در بازار حراج 

سکه شاهد بودیم.
البته ذکر این نکته کــه این ســاز و کار جدید به 
آسانی نیســت، زیرا ارزها در کشورهای مختلف و 
به اشــکال مختلف اعم از دلار، یورو، یوان و ... بوده 
و هزینه تبدیل ارزها و جابجایــی آنها نیز متفاوت 
است؛ بنابراین بازار به نحوی طراحی شده که با در 
نظر گرفتن همه این عوامل موثــر در نرخگذاری، 
جورســازی )مچینگ( شــکل بگیرد و خریدار و 
فروشنده به یکدیگر متصل شوند. با این تعاریف باید 
گفت که بازار ارز تجاری نخستین بازار ارز حواله در 
کشــور خواهد بود که به روش حراج ارز مورد نیاز 
خریداران را تامین می کند؛ البته در گذشــته بازار 
متشکل ارزی هم وجود داشــت که فقط در حوزه 

اسکناس ارز فعالیت می کرد.
مهمترین مزیت ایجاد بــازار ارز تجاری را می توان 
در شفاف سازی بازار، حذف رانت ارزی و ایجاد بازار 
حراج به جای نرخ گذاری های دستوری عنوان کرد 
و دیگر برخی نمی توانند با کوتاژ فروشــی و خالی 
فروشی معامله صوری شــکل دهند؛ همان چیزی 
که در پرونده فساد چای دبش ظهور کرد. مزیت دوم 
این بازار این است که امکان تسویه ریالی و ارزی را از 
طریق دو بانک و به صورت همزمان انجام می دهد و 

کاهش هزینه را به دنبال دارد.
مزیت ســوم که باید با عمق بخشــیدن به بازار به 
آن دســت یافت، غلبه نرخ ها در بازار ارز تجاری بر 
بازار غیررسمی ارز اســت؛ چنانچه گفته شد بازار 
غیررسمی سالانه حداکثر ســه میلیارد دلار عمق 
دارد و اغلب برای تامین ارز مورد نیاز کالای قاچاق یا 
خروج سرمایه مورد استفاده قرار می گیرد؛ در حالی 
که ارز تجاری و حواله ای حدود ۶۵ میلیارد دلار در 
سال گستردگی دارد. اگر بازار ارز تجاری به اهداف 
خود دست یابد، می توان گفت که پازل طراحی شده 
برای اصلاح نظام ارزی کشــور که از اسفند ۱۴٠۱ 
با راه اندازی مرکز مبادلــه ارز و طلای ایران کلید 
خورده بود، پس از حدود دو ســال به اهداف اصلی 

خود دست یافته است.

تعیین نرخ ارز با پارامترهای اقتصادی صورت می گیرد

پایان نرخ دستوری ارز

مدیر طرح واردات خودرو اعلام کرد:
عرضه ۸ هزار خودروی وارداتی 

در دور جدید 
مدیر طرح واردات خــودروی وزارت صنعت، 
معدن و تجارت از عرضه هشت هزار خودروی 
وارداتی با مــدل چانگان در ایــن دور جدید 
ثبت نام ها خبــر داد. مهــدی ضیغمی مدیر 
طرح واردات خودروی وزارت صنعت، معدن و 
تجارت اظهار داشت: متقاضیان برای شرکت 
در ایــن دوره از طرح خودروهــای وارداتی 
می توانند تا روز دوشــنبه )۱۷ دی ماه( اقدام 
به بلوکه کردن یکی از حســاب های بانکی به 

ارزش ۵٠٠ میلیون تومان کنند.
وی ادامه داد: مرحله ثبت نام خودرو ها از اوایل 
این هفته آغاز می شود و  تا پایان هفته آینده 
ادامه دارد. مدیر طرح واردات خودروی وزارت 
صنعت، معدن و تجارت از عرضه هشت هزار 
خودروی وارداتی با مدل چانگان در این دور 

جدید ثبت نام ها خبر داد.
وی خاطرنشان کرد: نحوه ثبت نام و انتخاب 
خودرو ها به زودی از طریق سامانه تخصیص 
https:// خودرو هــای وارداتی بــه آدرس

 saleauto .ir/announcement
اعــلام می شــود. آخریــن دوره ثبــت نام 
خودرو هــای وارداتــی در ٢۱ آذرمــاه بود و 
متقاضیان می توانســتند پنج اولویت از سبد 
محصولات اعلامی را انتخــاب کنند. در آن 
دوره نزدیک به ٣٠ مدل خودرو عرضه شد که 

در نهایت هشت هزار خودرو عرضه شد.
بر اســاس اعلام رئیس کل گمرک جمهوری 
اسلامی ایران از ابتدای امسال تا پایان آذرماه 
٣۵ هزار و ۱٢۷ دســتگاه خودرو ســواری نو 
بــه ارزش ۷۴۶ میلیون و ٣٠٠ هــزار دلار از 
گمرکات کشور ترخیص قطعی و وارد کشور 
شده است که در مقایسه با مدت مشابه سال 
گذشــته از نظر تعداد ۷٠۵ درصد رشد یافته 

است.

معامله ۳۴ همت محصول و کالا 
در بورس کالا

بالغ بر ٢ میلیون و ۴۸۹ هزار تــن انواع کالا 
و محصول به ارزش بیــش از ٣۴هزار میلیارد 
تومان در هفته گذشته در بازار فیزیکی بورس 

کالای ایران معامله شد.
به گزارش تسنیم، آمار معاملات بازار فیزیکی 
بورس کالای ایران نشــان می دهد در هفته 
منتهی به ۱۴ دی ماه بالغ بر ٢ میلیون و ۴۸۹ 
هزار تن انواع کالا و محصول به ارزش بیش از 
٣۴هزار میلیارد تومان معامله شد همچنین 
ارزش معاملات ۱٠ شــرکت برتر به بیش از 

۱۴هزار میلیارد تومان رسید.
برترین های بــورس کالای ایــران درهفته 
منتهی به ۱۴دی ماه براســاس ارزش فروش 
شرکت ها در بازار فیزیکی به این شرح است: 
فولاد مبارکه اصفهان با معامله ۶۸ هزار و ۵٠ 
تن انواع ورق به ارزش ٣ هزار و ۱٠٢ میلیارد 

تومان در رتبه نخست ایستاد.
ملی صنایع مس ایران با فروش ۵ هزار و ۴٣۹ 
انواع انواع مس، سولفور مولیبدن و کنسانتره 
فلزات گرانبها به ارزش ٢ هزار و ۵۹۸ میلیارد 
تومان دوم شــد. شــرکت معدنی و صنعتی 
چادرملو با فروش ٢٣٠هزار تن آهن اسفنجی، 
شمش بلوم، کنسانتره و گندله سنگ آهن به 
ارزش هزار و ۴۹۵ میلیــارد تومان در جایگاه 

سوم ایستاد.
پالایش نفت اصفهان با فروش ۵۵ هزار ٢۵ تن 
گوگرد، لوب کات و وکیوم باتوم به ارزش هزار 
و ٣۹٣میلیارد تومان رتبــه چهارم را به خود 
اختصاص داد. فولاد خوزســتان با فروش ۴٢ 
هزار و ٢٢٠ تن آرگون، تختال و شــمش به 
ارزش هزار و ۱٠۸ میلیارد تومان رتبه پنجم را 

به خود اختصاص داد.
پالایش نفت بندرعباس با فروش ۴٠ هزار تن 
وکیوم باتوم به ارزش هزار و ۴٣ میلیارد تومان 
تومان ششم شد. معدنی و صنعتی گهر زمین با 
معامله ٢٠٠ هزار تن کنسانتره و گندله سنگ 
آهن به ارزش ۹۶٢ میلیارد تومان هفتم شد. 
پتروشیمی تندگویان ۱٣ هزار و ۶۶ تن مواد 
پلیمری به ارزش ۸٢۴ میلیارد تومان فروخت 

و هشتم شد.
ذوب آهــن اصفهان بــا معاملــه ٣٠ هزار و 
۹۹٣ تن انواع محصولات فــولادی به ارزش 
۸٠٠ میلیــارد تومــان نهــم شــد وصنایع 
تولیدی دنیای مس کاشــان بــا فروش هزار 
تن مس مفتول و ســیم و مفتول مســی به 
 ارزش ۶۹٣ میلیــارد تومان رتبــه دهم را به 

خود اختصاص داد.

خبر
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کارشــناس سیاســت گــذاری مســکن خبر 
از اســتقبال متقاضیــان مســکن از ســامانه 
خودنویس داد و گفت: بســیاری از مشــکلات 
 بــازار مســکن از طریــق ســامانه خودنویس 

برطرف می شود.
ســامانه خودنویس یکی از مهم تریــن گام ها 
در حوزه مســکن به شــمار می رود که در این  
سامانه تا حدودی توانسته است بازار مسکن را 
به سمت آرامش و ثبات قیمتی هدایت کند این 
در حالیست پیش از این بسیاری  از مستاجران 
بازار مسکن از مشــکلاتی که مشاوران املاک 
ایجاد کرده بودند گله منــد بودند به طوری که 
آنها از دریافت حق الزحمه بیش از مبلغ مصوب 
و نداشتن مجوز کســب وکار همواره به شورای 
حل اختلاف و اتحادیه مشــاوران املاک گلایه 

می کردند.
در همیــن زمینه صــادق زنجانی کارشــناس 
سیاست گذاری مسکن در گفت وگو با خبرنگار 
باشگاه خبرنگاران با بیان اینکه سامانه خودنویس 
یکی از مهم ترین اقدامات در حوزه مســکن به 
شمار می رود که تا به امروز آمارها حاکی از آن 
است که این  سامانه توانسته است بازار مسکن 
را مدیریت کندگفت:این ســامانه اثرات بسیار 
خوبی بر بازار گذاشته و زمینه ساز تعدیل قیمت 

ها شده است.
وی ادامــه داد: بازار مســکن در حــال حاضر 
نیازمند آن اســت که  نظارت ها بــرآن تقویت 
شــود و این نظارت از طریق سامانه خودنویس 
تشدید می شــود  بنابراین استقبال متقاضیان 
از ســامانه خودنویس چندین برابر شده است 

به طوری که تعداد ثبت نام کننــدگان در این 
 ســامانه به بیش از یک میلیون و ۵٠٠ هزار نفر 

رسیده است.
این کارشناس سیاست گذاری مسکن توضیح 
داد: رایگان بودن و ٢۴ساعته بودن فعالیت این 
ســامانه خود باعث شــده که متقاضیان در این 
سامانه قراردادهای خود را ثبت کنند در نتیجه 
بازار مســکن به ســمت ثبات قیمتی و آرامش 

حرکت کند.
زنجانــی تاکید کــرد: در حال حاضر ســامانه 
خودنویس یکــی از اقداماتی بود که توانســت 
بخشی از مشــکلات مســتاجران را حل کند و 
همین امر زمینه ساز بهبود وضعیت بازار مسکن 

شده است .
وی ادامه داد:یکی از مهم تریــن اهداف دولت  
همزمان با راه اندازی سامانه خودنویس کنترل 
قیمت ها و رصد و نظارت هرچه بیشــتر بر بازار 
این امر است تا بتواند از فرارهای مالیاتی، تورم 
قیمت ملک و اخذ مبالغ سنگین برای اعطای کد 

رهگیری قرارداد اجاره مسکن، جلوگیری کند.
کارشناس سیاســت گذاری مسکن تاکید کرد: 
از موثرتریــن اقدامات دولت در این راســتا که 
با همــکاری وزارت صنعت، معــدن و تجارت، 
همچنیــن، وزارت راه و شهرســازی صــورت 
گرفته، می تــوان به ایجاد ســامانه خودنویس 
khodnevis.mrud.ir، اشــاره کــرد کــه 
تمامی بنــگاه داران، موجرین و مســتاجرین، 
همچنین، شــهود قراردادهــا و متعاملین عقد 
 بیع انواع ملــک، مــی توانند از امکانــات آن،

 استفاده کنند .

شــبکه بانکی طی ۹ ماهه امسال ۴۹۱۴ همت 
تســهیلات پرداخت کــرده که در مقایســه با 
مدت مشابه پارســال ۹۷٠ همت معادل ٢۴.۶ 
درصد افزایش داشــته اســت. ۱۱۶۴ همت از 
این تســهیلات به همراه بخشی از تسهیلات در 
قالب کارت های اعتباری معــادل ٢۴.۷ درصد 
به مصرف  کنندگان نهایی )خانوار( تعلق گرفته 

است.
به گزارش ایسنا، تســهیلات پرداختی بانک ها 
طی ۹ ماهه ابتدای سال ۱۴٠٣ به مبلغ ۴۹۱۴ 
همت رسیده است که در مقایسه با دوره مشابه 
سال قبل مبلغ ۹۷٠ همت معادل ٢۴.۶ درصد، 
افزایش داشته است. طبق اعلام بانک مرکزی، از 
کل تســهیلات پرداختی، مبلغ ٣۷۴۹.۵ همت 
معــادل ۷۶.٣ درصد به صاحبان کســب و کار 
)حقوقی و غیرحقوقــی( و مبلغ ۱۱۶۴.۴ همت 
معادل ٢٣.۷ درصد بــه مصرف کنندگان نهایی 

)خانوار( تعلق گرفته است.
همچنین، تســهیلات پرداختی ۹ ماهه ابتدای 
سال ۱۴٠٢ مبلغ ٣۸۶۱ همت بوده است که با 
در نظر گرفتن تعدیلات صورت پذیرفته توسط 
شــبکه بانکی به مبلغ ٣۹۴٣.۵ همت افزایش 

یافته است.
جدول شــماره یک، بیانگر هــدف از دریافت 
تسهیلات پرداختی در بخش های اقتصادی طی 
۹ ماهه ابتدای سال ۱۴٠٣ است. سهم تسهیلات 
پرداختی در قالب ســرمایه در گردش در کلیه 
بخش های اقتصادی طی ۹ ماهه ابتدای ســال 
۱۴٠٣ مبلغ ٢۸۸۱.۹ همت معادل ۷۶.۹ درصد 
از کل تســهیلات پرداختی به صاحبان کسب و 

کار است. همچنین ســهم تسهیلات پرداختی 
در قالب خرید کالای شــخصی توسط مصرف 
کننده نهایی )خانوار( مبلغ ۴۱۴.۷ همت معادل 
٣۵.۶ درصد از کل تسهیلات پرداختی به مصرف 

کنندگان نهایی )خانوار( است.
علاوه بر این، ســهم تســهیلات پرداختی بابت 
تامین سرمایه در گردش بخش صنعت و معدن 
در ۹ ماهه ابتدای سال ۱۴٠٣ معادل ۱٢٢٣.٢ 
همت بوده اســت که حاکی از تخصیص ۴.۴٢ 
درصــد از منابع تخصیــص یافته به ســرمایه 
درگردش کلیه بخش های اقتصادی اســت. از 
۱۴۴٢.۱ همت تســهیلات پرداختی در بخش 
صنعت و معدن معادل ۸۴.۸ درصد آن در جهت 
تامین سرمایه در گردش پرداخت شده است که 
بیانگر توجه و اولویت دهی به تامین منابع برای 

این بخش توسط بانک ها در سال ۱۴٠٣ است.
طبق این گزارش بانک مرکزی، از کل تسهیلات 
پرداختی در دوره یاد شده، مبلغ ۱۱۹۱.۷ همت 
معادل ٢۴.٣ درصد به صورت تســهیلات خرد 
اعطا شــده اســت. همچنین مبلغ ۶۸.٣ همت 
نیز در قالب کارت های اعتباری انجام شده که با 
احتساب این مبلغ، کل تسهیلات پرداختی خرد 
)کمتر از سه میلیارد ریال( به مبلغ ۱٢۶٠ همت 
معادل ٢۵.٣ درصد کل تســهیلات پرداختی را 

شامل می شود.
شــایان ذکر اســت؛ با توجه به اینکه تسهیلات 
پرداختی در قالب کارت هــای اعتباری نیز در 
بخش خانوار پرداخت شده است، با این اوصاف 
سهم بخش خانوار از ٢٣.۷ درصد به ٢۴.۷ درصد 

کل تسهیلات پرداختی افزایش می یابد.

مدیرعامل شرکت توانیر گفت: تابستان امسال ٢٠ هزار مگاوات ناترازی برق 
داشتیم و در صورت ادامه این روند، سال آینده ٢۴ هزار مگاوات کمبود برق 
خواهیم داشت. به گزارش توانیر، مصطفی رجبی مشهدی مدیر عامل شرکت 
توانیر، موضوع فرهنگ سازی و بهینه سازی مصرف برق را مستلزم بهره گیری 
از کنتورهای هوشمند و استفاده از بسترهای ارتباطی پایدار و امن عنوان کرد 
که به جهت اقتصادی بودن، مورد توجه کشورهای توسعه یافته قرار گرفته و 
کشورهایی چون فرانسه، سوئد، کانادا و کره جنوبی از روش های تعرفه ای مانند 
 )CPP( و تعرفه پیک بحرانی )Time of use( قیمت گذاری زمان استفاده

برای کاهش ۶ تا ۱٢ درصدی مصرف برق در ساعات اوج استفاده می کنند.
وی بهینه سازی مصرف برق را راهکاری اقتصادی عنوان کرد که یک دهم 
سرمایه گذاری در بخش های توسعه ای را نیاز دارد و در آمریکا طی سال ٢٠٢٣ 
با اختصاص یک میلیارد دلار پاداش به ۱٠ میلیون مشترک توانستند ۱٣۶٠٠ 

مگاوات از مصرف برق را از طریق طرح های بهینه سازی کاهش دهند.
رجبی مشهدی با اشاره به افزایش ۱٣ برابری ظرفیت نیروگاهی کشورمان 
طی سال های ۱٣۵۷ تا ۱۴٠٢، متوسط جهانی افزایش در این مدت را ۴.۵ 
برابر ذکر کرد که در بخش تولید برق نیز ٢٢ برابر رشد را در مقابل ٣.۴ درصد 

رشد جهانی، تجربه کردیم.
او توسعه ۱٢ برابری ظرفیت شبکه، ٢۱ برابر شدن ظرفیت ترانسفورماتورهای 
انتقال و ۱٣ برابر شدن روستاهای برق دار کشور از پیروزی انقلاب اسلامی 
تاکنون را از دیگر ویژگی های ممتاز صنعت برق کشــور برشــمرد و افزود: 
درحالیکه طی سال های ۵۷ تا ۶۷ سالانه ۴٢٠ مگاوات به میزان مصرف برق 
افزوده شد، این میزان در دهه های بعدی به ترتیب به ۹۵٠، ۱۸٠٠، ٢٢٠٠ و 
٣۸٠٠ مگاوات رسید و در سال آخر که سال جهش تولید بود، ۶۵٠٠ مگاوات 

به ظرفیت تولید برق افزوده شد.

مدیرعامل شــرکت توانیر بیش از ٣۵ هزار مگاوات از بار مصرفی شبکه در 
تابستان را متأثر از سیستم های سرمایشی عنوان کرد که به ٢٠ هزار مگاوات 
ناترازی در تابستان امسال انجامید و در صورت ادامه این روند، سال آینده ٢۴ 
هزار مگاوات کمبود برق خواهیم داشت. رجبی مشهدی دلیل اصلی این کمبود 
را تعرفه های ارزان برق در کشور عنوان کرد که موجب شده هر نوع کسب و کار 

و فعالیتی در کشورمان اقتصادی شود.
وی اقتصاد انرژی را مهمترین پیشران در این حوزه معرفی کرد و قیمت هر 
کیلووات ساعت برق را در سال جاری بدون هزینه سوخت حدود ٣۹٢ تومان 
تخمین زد که یک ســوم قیمت واقعی )۱٢۵٠ تومان( اســت و در صورت 
احتساب هزینه سوخت، قیمت هر کیلووات ساعت برق بیش از ۴ هزار تومان 
است که در این صورت بخش مهمی از برنامه های مدیریت مصرف و اقتصادی 

شدن کسب و کارها به طور خود جوش محقق می شود.

کارشناس سیاست گذاری مسکن:

سامانه خودنویس به کمک مستاجران در بازار مسکن آمد
بانک ها امسال ۲۴ درصد بیشتر وام دادند

کسب وکار صدرنشین دریافت تسهیلات

سال آینده ۲۴ هزار مگاوات کمبود برق داریم

گروه اقتصاد ایران وجهان
News kasbokar@gmail.com



3 بازار

بسیاری از کارشناسان بخش کشاورزی براین باورند که با هدررفت سالانه حداقل 
۳۰ درصد محصولات کشاورزی، غذای ۱۰ میلیون نفر دور ریخته می شود. بنابر 
آمارهای اعلامی سالانه ۱۳۳ تا ۱۳۵ میلیون تن محصولات کشاورزی در کشور 
تولید می شــود که ۳۰ تا ۳۵ درصد این میزان تبدیل به ضایعات می شود که با 
جلوگیری از هدررفت این میزان محصولات کشاورزی امکان تامین غذای ۹ تا 

۱۰ میلیون نفر وجود دارد.
چندی پیش غلامرضا نوری قزلجه وزیر جهاد کشاورزی درباره میزان ضایعات 
محصولات کشــاورزی گفت: همه محصولات کشــاورزی تولید شده به دست 
مردم نمی رسد و حدود یک  سوم محصولات کشاورزی به هدر می رود و باید با 
اخلاقیات این چالش اصلاح شود. وزیر جهادکشاورزی با بیان اینکه در مسیر تهیه 
غذا چالش هایی وجود دارد، افزود: تغییر اقلیم، فرسودگی منابع تولید، ناامنی های 
منطقه ای، درصد قابل توجه ضایعات و دور ریزهای غذایی از چالش های موجود 

بوده که باید رسیدگی شود.
نوری ادامه داد: یک سوم محصولات کشاورزی بدلیل دورریز و ضایعات بدست 
مصرف کننده نهایی نمی رســد، درحالیکه با رعایت اخلاق می توان بخشی از 
ضایعات و دورریز را کاهش داد و ناچارا باید بتوانیم فرهنگ مصرف درســت را 
بر مبنای اخلاق طی کنیم. بنابرآمار سالانه ۱۲ تا ۱۵ میلیارد دلار صرف واردات 
کالاهای اساسی می شود که با کاهش میزان ضایعات از مزرعه تا سفره، واردات و 
بدنبال آن خروج ارز از کشور کاهش می یابد و با به صفر رساندن واردات، خودکفایی 

در کشور محقق می شود.
رضا نورانی رئیس اتحادیه ملی محصولات کشاورزی گفت: فائو بارها اعلام کرده که 
در بحث محصولات کشاورزی از مزرعه تا سفره ۳۰ تا ۳۵ درصد ضایعات داریم که 
در تمامی بخش ها ضایعات قابل قبول نیست، درحالیکه متولیان امر به طور جدی 

در راستای کاهش ضایعات وارد عمل نشدند.  به گفته او، آمارها نشان می دهد که با 
کاهش میزان ضایعات امکان تامین غذای ۹ تا ۱۰ میلیون نفر وجود دارد، اما حال 
باید دید مسئولان در راستای کاهش میزان ضایعات از مزرعه تا سفره چه برنامه 
ای دارند چراکه در شرایط فعلی نبود انبارهای سرد، عدم بسته بندی و سورتینگ 
مناسب و  عدم حمل و نقل مناسب و ماشین های فاقد یخچال از مزرعه تا مصرف 

کننده مشکلات متعددی ایجاد کرده است.
نورانی ادامه داد: در شرایط فعلی کشاورزان بدلیل عدم سورتینگ و بسته بندی 
مناسب، سبزی را پس از برداشت با گل و خاک عرضه می کنند که این امر منجر 
به دورریز بخشی از سبزی تولیدی در میادین عمده فروشی، بخشی مغازه داران 
سطح شهر و بخشی مصرف کننده می شود، درحالیکه با ایجاد امکانات اولیه نظیر 

انبارهای سرد و سورتینگ ضایعات به حداقل می رسد.
 رئیس اتحادیه ملی محصولات کشاورزی در واکنش به قطع برق بخش کشاورزی 
بیان کرد: با توجه به آنکه با قطع برق کشاورزان، تولید مختل می شود، از این رو 
ناگریز به تامین از طریق واردات هستیم؛ بنابراین متولیان امر باید قطع برق را جدی 
بگیرند به طوریکه حتی برای یک ساعت هم برق کشاورزان نباید قطع شود چراکه 
با وقفه در خط تولید، خسارات جبران ناپذیری وارد می شود که نتیجه ای جزء 
افزایش قیمت ها و واردات در برنخواهد داشت. این درحالی است که واردات هنر 

نیست و اصل قضیه تولید است که باید مقدس شمرد.
او با بیان اینکه ایران ۱۱ اقلیم از  ۱۳ اقلیم دنیا را داراست، افزود: استفاده بهینه 
راه حلی برای رفع معضلات کنونی است چراکه در شرایط کنونی ۸ تا ۹ درصد 
محصولات کشاورزی صادر می شود، درحالیکه هرچقدر از میزان ضایعات ۳۰ تا 
۳۵ درصدی کاسته شود، بر میزان صادرات افزوده می شود، از این رو با اتخاذ برخی 
سیاست ها باید ظرف مدت زمان ۵ سال میزان ضایعات را به ۱۰ درصد برسانیم 

که براین اساس نیاز به واردات کاهش و ارزآوری و اشتغالزایی افزایش می یابد. این 
گزارش می افزاید اجرای سند امنیت غذایی، سند فراقوه ای است که باید تمامی 
نهادها در اجرای آن برای دستیابی به اهداف سند و خودکفایی محصولات اساسی 
همکاری داشته باشــند، بدین منظور اصلاح الگوی تولید و مصرف در راستای 
کاهش ضایعات محصولات کشاورزی از مزرعه تا سفره و تحقق اهداف سند تاثیر 

بسزایی دارد.
بسیاری از کارشناسان بخش کشــاورزی براین باورند که پیشگیری از ضایعات 
بخش کشاورزی معادل غذای ۱۵ میلیون نفر اســت که براین اساس سالانه از 
خروج ۱۶ میلیارد دلار ارز برای واردات محصولات اساسی جلوگیری می شود و از 
طرفی پیشگیری از ضایعات بخش کشاورزی معادل ۲۵ درصد درآمدهای نفتی 
خواهد بود که براین اساس توسعه صنایع تبدیلی و تکمیلی بیش از پیش باید مورد 

توجه قرار بگیرد.
در ادامه قاسم پیشه ور رئیس اتاق اصناف کشاورزی با بیان اینکه آمار دقیقی از 
میزان ضایعات محصولات کشاورزی نداریم، گفت: آمار و ارقام ضایعات محصولات 
کشاورزی برمبنای تولید، سرانه مصرف و واردات است، اما به طور کلی بخشی از این 
ضایعات در مزرعه  بدلیل نداشتن کمباین و تراکتورهای فرسوده است، درحالیکه 
اگر تعداد کمباین های برداشت برنج و دانه های روغنی افزایش یابد، دیگر شاهد 

ریزش در این بخش نیستیم.
او نبود سیستم مناسب حمل و نقل جاده ای را از دیگر عوامل ضایعات محصولات 
کشاورزی دانست و افزود: نبود سیستم مناسب حمل و نقل مناسب از این سیلو به 
سیلوی دیگر و شهر به شهر دچار چالش شویم و از طرفی بدلیل خرده مالک بودن 
بخش کشاورزی، گندم های تولیدی در محیط های باز دپو می شوند که بخشی از 

هدررفت مربوط به همین موضوع است.

رئیس کل سازمان توسعه تجارت ایران گفت: این سازمان با همکاری دبیرخانه 
شورای عالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادی در حال تدوین سند راهبردی توسعه 

صادرات مناطق آزاد است.
به گزارش مناطق آزاد و ویژه اقتصادی، »محمدعلی دهقان دهنوی« روز جمعه 
افزود: برای اینکه مناطق آزاد به جایگاه اصلی خود برگردند با همکاری و همراهی 

دبیرخانه شورای عالی مناطق آزاد و ویژه در تلاشیم، این مناطق را به قطب های 
صادراتی تبدیل کنیم که بخشی از صادرات کشور از طریق آن مناطق انجام شود.

دبیر شورای عالی توســعه صادرات غیرنفتی کشــور ادامه داد: در جلسه اخیر 
شورای عالی صادرات که بعد از حدود چهار ســال وقفه به ریاست معاون اول 
رئیس جمهور برگزار شــد، موضوع و ضرورت تدوین این سند تصویب و مقرر 

شد اعضای شورای عالی صادرات هم اینکار را مورد حمایت قرار دهند و سایر 
دستگاه های اجرایی ذی ربط نیز همراهی کنند تا بتوانیم نقش مناطق آزاد را در 
توسعه صادرات کشور پررنگ و شکوفاتر کنیم. همچنین به تازگی با دستور »رضا 
مسرور« دبیر شورای عالی مناطق آزاد و ویژه همه سازمانهای مناطق آزاد مکلف 
شدند گزارش عملکرد واردات و صادرات ماهانه خود را در پایگاه اینترنتی سازمان 

منتشر کنند و یکی از معیارهای ارزیابی عملکرد سازمان ها، نقش آنها در افرایش 
صادرات عنوان شده اســت. به طور قطع همکاری وزارتخانه ها و دستگاه های 
عضو شورای عالی صادرات کشور با ریاست معاون اول رئیس جمهور می تواند 
نویدبخش فصل جدیدی از نقش آفرینی مناطق آزاد کشور در حوزه صادرات 

کشور محسوب شود.

تامین غذای ۱۰ میلیون نفر با کاهش ضایعات کشاورزی 

تدوین سند راهبردی توسعه صادرات مناطق آزاد

www.kASBOKARNEWS. ir1403روزنامه كسب و كار| سال هشتم،شماره 3197 یک شنبه 16 دی ماه

I N FO@biznews. ir

مشاور رئیس کل سازمان توسعه تجارت گفت: از آنجا 
که شــمار تصمیم گیران برای صادرات کشور بسیار 
گسترده شده دستگاه های گوناگون در ممنوعیت و 
مشروعیت صادرات انواع کالا دستور صادر می کنند 
در حالی که براســاس قانون تنها مرجع ابلاغ کننده 
قوانین صادراتی باید سازمان توسعه تجارت باشد اما 

این اتفاق نمی افتد.
فاطمه شمشیری، مشاور رئیس کل سازمان توسعه 
تجارت در تشریح اهمیت احیای شورای عالی صادرات 
غیرنفتی به ایلنا گفت: پیشینه شکل  گیری شورای 
عالی صادرات به برنامه دوم توسعه برمی گردد، احکام و 
تکالیف مربوط به تشکیل شورای عالی توسعه صادرات 
غیرنفتی کشور از برنامه پنج ساله دوم توسعه به ویژه 
احکام برنامه های ســوم و چهارم توسعه با اختیارات 
مناسب پیش بینی شده بود که با ادغام شوراهای عالی 
در برنامه پنجم توسعه و عدم پیش بینی جایگاه و نقش 
شورای یادشده در احکام برنامه ششم توسعه، شرایط 
سیاستگذاری و تعیین خط مشی های کلان توسعه 
صادرات غیرنفتی را با ابهامات و مشکلات گوناگون به 

ویژه از حیث هماهنگی فرابخشی روبه رو کرد. 
وی افزود: در ادامه ســازمان توسعه تجارت در سال 
۱۳۹۳ پیگیــر دریافت مصوبه هیــات وزیران برای 
تشکیل شــورا بود و در آن زمان ســازمان موفق به 
شکل دهی شورا شد اما دیگر از اختیارات اصل ۱۳۸ 
برخوردار نبود در حالی که براساس این اصل، مصوبات 
شورا در قالب مصوبات هیات وزیران جای می گرفت 

و لازم الاجرا بود. 
شمشیری ادامه داد: از آن پس در چارت تغییریافته 
سازمان توسعه تجارت در دولت سیزدهم اداره کل 
شورا به یک گروه تبدیل شــد با این حال این گروه 
همچنان فعالیت خــود را ادامه مــی داد و در دولت 
سیزدهم پیگیر این بود که جلســات شورای عالی 
صادرات برگزار شود اما آخرین و دهمین جلسه پیش 
از دولت چهاردهم در ۲۷ بهمن ۱۳۹۹ تشکیل شد و 
برگزاری جلسه یازدهم به ۱۲ دی ۱۴۰۳ موکول شد.

رئیس دبیرخانه شورای عالی توسعه صادرات غیرنفتی 
خاطرنشان کرد: از آنجا که شمار تصمیم گیران برای 
صادرات کشور بسیار گسترده شــده دستگاه های 
گوناگون در ممنوعیت و مشروعیت صادرات انواع کالا 
دستور صادر می کنند در حالی که براساس قانون تنها 
مرجع ابلاغ کننده قوانین صادراتی باید سازمان توسعه 

تجارت باشد اما این اتفاق نمی افتد و سازمان توسعه 
تجارت به دنبال این است که اختیارات اصل ۱۳۸ را 
برای شورا دریافت کند و مصوبات شورا در چهارچوب 
این اصل تصویب و لازم الاجرا شود و قدرت حاکمیت 
سازمان توسعه تجارت در تصمیم گیری در صادرات 

ارتقا یابد. 
وی اظهار کرد: در جلســه نخســت قرار بر این شد 
جلسات شورا دو بار در هر فصل برگزار شود و معاون 
اول رئیس جمهور تاکید کردند تلاش ها به ســمت 
رفع موانع صادراتی، ارتقای زیرساخت های صادرات 

و مثبت شدن تراز تجاری پیش رود. 
شمشیری در تشریح مهم ترین اهداف و وظایف شورای 
عالی صادرات این موارد را برشــمرد: تنظیم خط مشی 
کلان صادراتی کشــور، ایجاد ثبات نسبی در مقررات 
مربوط به صادرات، تصویب برنامه های توسعه صادرات 
کشور، شناسایی و تعریف عوامل و تنگناهای ساختاری 
صادرات کشــور، تعیین اهداف کمی بــرای صادرات 
بخش های مختلف اقتصادی، تصویب برنامه های عملیاتی 
و تقسیم کار ملی در حوزه صادرات، تصویب مقررات لازم 
جهت ایجاد هماهنگی بین فعالیت ها و سیاســت های 
صادراتی دستگاه ها، سیاســتگذاری، هدایت و تشویق 
صادرکنندگان، تعیین اهداف کمی دستگاه های اجرایی 
موضوع ماده )۵( قانون مدیریت خدمات کشــوری در 
خصوص توســعه صادرات و حذف فعالیت های موازی 

دستگاه های اجرایی در حوزه صادرات.  
محمد لاهوتی، رییس کنفدراسیون صادرات ایران 
نیز در اظهارنظر درباره تاثیر احیای شــورای عالی 
صادرات غیرنفتی در توسعه صادرات گفت: شورای 
عالی صــادرات غیرنفتی یکی از شــوراهای مهم و 
تاثیرگذار در صادرات کشور بود با این حال متاسفانه 
حدود چهار ســال برگزاری آن با توقف روبه رو شد 
و حتی تا مرز انحــلال هم پیش رفت بــا این حال 
خوشبختانه با پیگیری های سازمان توسعه تجارت 
در دولت چهاردهم این شــورا با حمایت وزیر صمت 
احیا و نخستین جلسه آن در دولت چهاردهم در هفته 
گذشته به ریاست معاون اول رئیس جمهور برگزار شد. 
وی افزود: با توجه به اینکه ریاست این شورا بر عهده 
رئیس جمهور و یا معاون اول ایشان است، مصوبات 
آن در حد مصوبات هیات دولت است و دستوراتی که 
در این شورا صادر می شود برای دستگاه های اجرایی 

لازم الاجرا است. 

سرپرست سازمان ملی زمین 
و مســکن با بیان اینکه برای 
ســاخت مســکن کارگران 
اراضی دولتی به طور رایگان 
۹۹ ساله در اختیار کارگران 
قرار می گیرد، گفت: در کنار هر کارخانه ای زمین داشته 
باشــیم و کارگران آن کارخانه اعلام نیاز کنند براساس 
تفاهمات انجام شده این اراضی در اختیار کارفرماها برای 

ساخت مسکن کارگران قرار داده می شود.
علی نبیان، سرپرست ســازمان ملی زمین و مسکن در 
گفت وگو با ایلنا درباره آخرین وضعیت ساخت مسکن 
کارگران اظهار داشت: در این باره تفاهماتی بین وزارت 
راه و شهرسازی )سازمان ملی زمین و مسکن( با صنایع 
مختلف و وزارت صمت صورت پذیرفته است و در حال 
پیگیری هستیم. وی ادامه داد: هفته گذشته همزمان 
با کلنگ زنی بیمارســتانی در پرند ساخت واحد های 
مسکونی برای کادر درمان را پیگیری کردیم و دستور 
وزیر این بود که در کنار این بیمارســتان اراضی برای 
تامین مسکن کادر درمان این بیمارستان در نظر گرفته 
شود و برای نیروهای کار هم همین مدل را اجرا می کنیم.
سرپرست سازمان ملی زمین و مسکن تاکید کرد: قرار 
بر این شده در کنار کارخانجات اگر زمین دولتی وجود 

داشته باشد به صورت الحاق شــهرک مسکونی ایجاد 
شود که این اقدامات شروع شده اند و بخشی از ۵۳ طرح 
و پروژه مسکنی و شهرک جدید به تامین مسکن نیروی 
کار صنایع اختصاص پیدا کرده است. نبیان افزود: در کنار 
هر کارخانه ای زمین داشته باشیم و کارگران آن کارخانه 
اعلام نیاز کنند براساس تفاهمات انجام شده این اراضی در 
اختیار کارفرماها برای ساخت مسکن کارگران قرار داده 
می شود. وی درباره نظارت بر کارفرمایان برای ساخت 
مسکن کارگران در اراضی دولتی تاکید کرد: تمام این 
واحد های مسکن برای کارگران به سامانه معاونت مسکن 
و ســاختمان وزارت راه و شهرسازی متصل می شوند و 
پروژه در آن چارچوب دنبال می  شود و این پروژه ها جدا از 

نهضت ملی مسکن نخواهد بود.
سرپرست سازمان ملی زمین و مسکن با اشاره به عدم 
توان مالی کارگران برای پرداخت اقســاط پروژه های 
نهضت ملی مسکن اظهار داشت: در مدل مسکن نیروهای 
مسلح بخشی از منابع از بانک مرتبط با این حوزه تامین 
می شود، در بخش صنعت هم این تامین مالی می تواند از 
بانک مرتبط با این موزه انجام شود و کارخانه های دولتی 

هم بخشی از منابع را خودش تامین می کند.
وی گفت: تاکیــد و شــرط وزارت راه و شهرســازی 
برای اعطای زمین رایگان و ۹۹ ســاله این اســت که 
شهرک های ساخته شده خوابگاهی نباشند و همزمان با 
زیرساخت های سکونت و شهری مراحل ساخت صورت 

گیرد. باید توجه داشت تا زمانی که کارگر در آن مسکن 
مستقر نشــود به آن واحد پایان کار داده نخواهد شد و 
نظارت را از این طریق دنبال می کنیم و در غیر این صورت 
سند مالکیت واگذار نخواهد شد. نبیان ادامه داد: از سوی 
دیگر باید توجه داشت وقتی زمین به صورت رایگان ارایه 
می شود بخش زیادی از هزینه ها حذف خواهد شد و این 
امتیاز را برای کارگران در نظر گرفته ایم. از نگاه بسیاری از  
کارشناسان و صاحبنظران در ساخت مسکن ارزان باید از 
ظرفیت تعاونی های مسکن استفاده و بر آنها نظارت شود 
چرا که در تعاونی های مسکن نگاه سودآوری حاکم نیست 
و کارگران، کارمندان و بازنشستگان با قیمت تمام شده 
کمتر و کیفیت بهتر صاحبخانه می شوند. در حال حاضر 
مسکن نقش بسزایی در زندگی بسیاری از خانواده ها دارد 
و به لحاظ تأثیرگذاری در ســبد هزینه  خانوارهای کم 
درآمد به خصوص دهک های متوسط و پایین جامعه از 

اهمیت بسیاری برخوردار است.
به گفته مقامات کارگری و فعالان حوزه کار بیش از ۸۰ 
درصد دریافتی کارگران را هزینه های مسکن و اجاره بها 
به خود اختصاص می دهد و از این جهت مسکن یکی از 
دغدغه های اساسی خانوارهای کارگری به شمار می رود. 
در این بین تعاونی های مسکن با ساخت مسکن به قیمت 
تمام شده می توانند واحدهای مسکونی را ارزان تر از سایر 
بخش ها حتی انبوه سازان در اختیار متقاضیان قرار دهند 
و به تامین مسکن اقشار محروم و کم درآمد کمک کنند.

درحال حاضر مســکن یکی از دغدغه های اساســی 
خانوارهای کارگری به شــمار مــی رود به نحوی که 
بیش از ۸۰ درصــد دریافتی کارگــران را هزینه های 
مسکن و اجاره بها به خود اختصاص می دهد.در حال 
حاضر عمده مشــکلات در حوزه واگذاری زمین است 
به همین دلیل در دولت سیزدهم ایده واگذاری زمین 
برای ساخت واحدهای مسکونی در پیش گرفته شد.از 
ســوی دیگر پرداخت وام و تسهیلات بانکی با کارمزد 
مناسب از جمله خواسته های جامعه کارگری است چرا 
که دریافتی کارگران به گونه ای نیست که امکان پس 
انداز یا پرداخت وام با اقساط بلند را داشته باشند. هادی 
ابوی ـ دبیرکل کانون عالی انجمن های صنفی کارگران، 
بهترین ساز و کار تامین مسکن کارگران را تعاونی های 
مســکن کارگری می داند. او می گوید: هم اکنون ۸۰ 
درصد دریافتی کارگران را مسکن و اجاره بها می بلعد 
به همین منظور برای خانه دار شدن کارگران از طریق 
تعاونی ها لازم است در ابتدا تعاونی های مسکن کارگری 
تشکیل و سپس توسط آنها وام های بدون بهره با اقساط 
بلند به کارگران پرداخت شود. به گفته دبیرکل کانون 
عالی انجمن های صنفی کارگران تامین زمین رایگان، 
پرداخت وام های ارزان قیمت و نظارت بر ساخت و ساز 
از مهم ترین اقدامات در جهت تامین مسکن کارگران 
اســت. او می گوید: کارگران عمدتا آورده کمی برای 
خانه دار شدن دارند بنابر این بهترین راهکار این است 
که در قالب تعاونی های مسکن کارگران را ساماندهی 
کنیم و دولت و وزارت تعاون بر عملکرد تعاونی ها نظارت 
کند.همچنین وام های بدون بهره با اقساط بلندمدت در 

اختیار کارگران گذاشته شود.
طی روزهای اخیر اصغر آهنی ها ـ نماینده کارفرمایان در 
شورای عالی کار توجه ویژه به مسکن کارگران را مورد 
تاکید قرار داده و خواستار استفاده از ظرفیت ماده ۱۴۹ 
قانون کار در بحث احداث مسکن کارگری شده بود. وی 
گفت: یکی از مســایلی که حال نیروی کار را بهبود می 
بخشــد و بخش کارفرمایی هم برای آن اعلام آمادگی 
کرده، بحث مسکن کارگری و استفاده از ظرفیت ماده 
۱۴۹ قانون کار است. سال گذشته در شورای عالی کار 
تشکیل قرارگاه مسکن برای حل مشکل مسکن کارگران 
مطرح شــد و اجرای کامل ماده ۱۴۹ مورد تاکید قرار 
گرفت. این مقام کارگری معتقد است: بیش از یک دهه 
برخی سیاست گذاری ها به سمت و سویی رفته که امروز 
مسکن به یک مشکل حاد تبدیل شده و هزینه های بخش 
 کارگری که آســیب پذیرترین قشر در جامعه هستند 

تحت الشعاع افزایش قیمت مسکن قرار گرفته است.
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آخرین وضعیت ساخت مسکن کارگران اعلام شد

اعطای زمین رایگان به مسکن کارگری
گستردگی شمار تصمیم گیران برای صادرات 

آگهی تحدید حدود عمومی
تحدید حدود ششدانگ یک قطعه باغ پلاک ۱۱۳ فرعی از ۷۴ اصلی واقع 
در بخش ۴ جنوب شــرق قزوین بنا به تقاضای آقایان و خانمها سیدعلی ، 
سیدحسین ، سیداحمد ، سیدابوتراب، منصوره سادات، سکینه بیگم اشرف 
السادات و زهرا بیگم شهرت همگی سیاه پوشوراث مرحوم سید رحیم در 
روز دوشنبه مورخ ۱۴۰۳/۱۱/۰۸ ساعت ۱۱:۳۰ صبح به وسیله نماینده و 
نقشه بردار این اداره در محل وقوع ملک به عمل خواهد آمد بدینوسیله به 
مالکین مشاعی و مجاور اخطار می شود که در روز و ساعت مقرر در آگهی 
در محل حضور به هم رسانند چنانچه هر یک از صاحبان املاک و یا نماینده 
قانونی آنها در موقع تحدید حدود حاضر نباشــند ملک آنها طبق ماده ۱۵ 
قانون ثبت با حدود اظهار شده از طرف مجاورین تحدید حدود خواهد شد 
و اعتراض مجاورین و صاحبان املاک کــه در موقع تحدید حدود حضور 
نداشته باشــند میتوانند طبق ماده ۲۰ قانون ثبت از تاریخ تنظیم صورت 
مجلس تحدیدی لغایت سی روز اعتراض کتبی خود را به این اداره تسلیم و 
رسید دریافت دارند و ظرف مدت یکماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست 
خود را به مرجع ذیصلاح قضائی تقدیم نمایــد در غیر اینصورت متقاضی 
ثبت یا نماینده قانونی وی می تواند بــه دادگاه مربوطه مراجعه و گواهی 
عدم تقدیم دادخواست را دریافت و به این اداره تسلیم نماید با ارائه گواهی 
مزبور این اداره بدون توجه به اعتــراض عملیات ثبتی را با رعایت مقررات 

ادامه خواهد داد.
تاریخ انتشار: ۱۴۰۳/۱۰/۱۶ 

شعبان عسگری
مدیر واحد ثبتی حوزه ثبت ملک منطقه یک قزوین
از طرف احمد میرزا حسینی 

شناسه آگهی ۱۸۵۹۳۷۸

تاسیس شرکت با مسئولیت محدود پیشگامان مدیریت هوشمند هتل درتاریخ ۱۳/۱۰/۱۴۰۳ به شماره ثبت ۹۲۱۹۸ به شناسه ملی ۱۴۰۱۴۰۹۴۷۱۲ ثبت و امضا ذیل دفاترتکمیل 
گردیده که خلاصه آن به شرح زیر جهت اطلاع عموم آگهی میگردد. موضوع فعالیت :تحلیل، طراحی و توسعه سیستمهای اطلاعاتی و نرم افزار های تجاری غیر رسانه ای، مشاوره 
بازاریابی در زمینه های مجاز، مشاوره IT اجرا و پشتیبانی سیستم های رایانه برای درون سازمانی و میان سازمانی، همکاری با موسسات شرکت ها و افراد حقیقی و حقوقی، امکان 
شرکت در مناقصات و مزایدات دولتی و خصوصی کشور، راه اندازی فروشــگاه های اینترنتی مجاز، خرید و فروش تمام کالاهای مجاز بازرگانی، امکان برگزاری نمایشگاه ها و 
سمینارهای داخلی و خارجی مرتبط با موضوع ثبت شرکت، کسب یا اعطای نمایندگی به اشخاص حقیقی و حقوقی، دریافت تسهیلات بانکی و مالی داخلی و خارجی، مشاوره و 
نظارت بر طرح های انفورماتیکی، تولید و پشتیبانی نرم افزارهای سفارش مشتری، تولید و فروش و پشتیبانی بسته های نرم افزاری، طراحی و توسعه سیستم های نرم افزاری وسخت 
افزاری، انجام پروژه های انفورماتیکی و فن آوری اطلاعات، تحلیل، طراحی، تولید، پشتیبانی نرم افزارهای جامع کاربردی و انجام خدمات مشاوره در زمینه های فناوری اطلاعات، 
تولید نرم افزار، صادرات خدمات فنی و مهندسی در زمینه رایانه، طراحی و اجرا و پشتیبانی شبکه داده ها درصورت لزوم پس از اخذ مجوزهای لازم از مراجع ذیربط مدت فعالیت : 
از تاریخ ثبت به مدت نامحدود مرکز اصلی : استان خراسان رضوی، شهرستان مشهد، بخش مرکزی، شهر مشهد، حافظ، خیابان شهیدرحیم زاده ۳ ]شهیدچراغچی۲۷[، خیابان 
شهیدرحیم زاده ]پیروزی ۶۱[، پلاک ۹۵، مجتمع سجاد، بلوک ۱، طبقه ۳، واحد ۹ کدپستی ۹۱۷۸۸۳۴۳۷۱ سرمایه شخصیت حقوقی عبارت است از مبلغ ۱۰,۰۰۰,۰۰۰ ریال 
نقدی میزان سهم الشرکه هر یک از شرکا آقای سیدمهدی مختاری به شماره ملی ۰۷۹۴۹۵۴۷۵۸ دارنده ۵۰۰۰۰۰۰ ریال سهم الشرکه آقای محمد کامل عباسی به شماره ملی 
۰۹۲۲۵۱۵۵۸۱ دارنده ۵۰۰۰۰۰۰ ریال سهم الشرکه اعضا هیئت مدیره آقای سیدمهدی مختاری به شماره ملی ۰۷۹۴۹۵۴۷۵۸ به سمت رئیس هیئت مدیره به مدت نامحدود 
آقای محمد کامل عباسی به شماره ملی ۰۹۲۲۵۱۵۵۸۱ به سمت مدیرعامل به مدت نامحدود و به سمت نایب رئیس هیئت مدیره به مدت نامحدود دارندگان حق امضا : کلیه 
اوراق و اسناد بهادار و تعهد آور شرکت از قبیل چک، سفته ، بروات، قراردادها، عقود اسلامی و همچنین کلیه نامه های عادی و اداری با امضاء مدیرعامل و رئیس هیات مدیره همراه 
با مهر شرکت معتبر می باشد. اختیارات مدیر عامل : طبق اساسنامه روزنامه کثیر الانتشار کسب و کار جهت درج آگهی های شرکت تعیین گردید. ثبت موضوع فعالیت مذکور به 

منزله اخذ و صدور پروانه فعالیت نمی باشد. اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری مشهد )۱۸۵۹۳۶۹(

آگهی فقدان سند
آقای فــرزاد جلائی با معرفــی نامه شــماره ۱۳۰۷۵۷-۱۴۰۳/ ص مورخ 
۱۴۰۳/۱۰/۰۹ از صنــدوق کارآفرینی امید و با ارائه دو برگ استشــهادیه 
گواهی شــده دفترخانه ۲۰۸ رشــت مدعی گردیده اند که سند مالکیت 
ششدانگ پلاک ۸۲۵۲ واقع در سنگ اصلی ۷۷ بخش ۴ رشت که برابر سند 
قطعی شماره ۱۰۹۶۷  مورخ ۱۳۷۴/۰۷/۱۰ تنظیمی دفترخانه ۲۵ رشت به 
نام صندوق کارآفرینی امید منتقل گردید وتحت شماره مسلسل ۸۷۸۹۴۹ 
ذیل ثبت ۵۱۹۳۰ دفتر ۴/۴۵۰ صفحه ۱۳۶ به نام صندوق کارآفرینی امید 
صادر و تسلیم گردیده به علت نامعلوم مفقود گردیده تقاضای صدور سند 
مالکیت المثنی را نموده لذا مراتب طبــق تبصره ذیل ماده ۱۲۰ آئین نامه 
قانون ثبت در یک نوبت آگهی می گردد تا چنانچه کسی مدعی انجام معامله 
یا وجود سند مالکیت نزد خود می باشد مراتب را ظرف مدت ۱۰ از انتشار 
آگهی به این اداره اعلام و رسید دریافت دارد در غیراینصورت نسبت به صدور 

سند مالکیت المثنی وفق مقررات اقدام خواهد شد.
علی غلامعلی زاده رودکلی-رئیس اداره ثبت اسناد و املاک

آگهی فقدان سند
آقای سید سهیل میربها وکالتنا با شماره وکالت ۲۸۲۰۲ مورخ ۱۴۰۰/۹/۲۸ 
دفترخانه ۱۷۱ رشت از آقای سید امیرحسین شفیعی کنارسری با ارائه دو 
برگ استشهادیه گواهی شده دفترخانه ۱۷۱ رشت مدعی گردیده اند که 
سند مالکیت ششدان پلاک ۱۴۴۸۷ واقع در ســنگ اصلی ۷۷ بخش ۴ 
رشت تحت شماره مسلسل۲۳۳۷۴۳ سری الف سال ۰۰ و به شماره دفتر 
الکترونیکی ۱۴۰۰۲۰۳۱۸۶۰۳۰۲۲۱۹۱ به نام آقای ســید امیرحسین 
شفیعی کنارســری صادر و تسلیم گردیده به علت اســباب کشی مفقود 
گردیده تقاضای صدور ســند مالکیت المثنی را نمــوده لذا مراتب طبق 
تبصره ذیل ماده ۱۲۰ آئین نامه قانون ثبت در یک نوبت آگهی می گردد تا 
چنانچه کسی مدعی انجام معامله یا وجود سند مالکیت نزد خود می باشد 
مراتب را ظرف مدت ۱۰ از انتشار آگهی به این اداره اعلام و رسید دریافت 
دارد در غیراینصورت نسبت به صدور ســند مالکیت المثنی وفق مقررات 

اقدام خواهد شد.
علی غلامعلی زاده رودکلی-رئیس اداره ثبت اسناد و املاک
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فناوری و 
اطلاعات

امنیت و شفافیت رمزپول و پرداخت یاری ها
معاونت علمی ریاست جمهوری و بانک مرکزی توافق کردند با ایجاد بسترهای نظارتی و 
حمایتی جدید، امنیت و شفافیت در مدیریت کارگزاران رمزپول و پرداخت  یاری  ها افزایش 

یابد و اقدامات عملی برای تسهیل فعالیت های نوآورانه در این بخش انجام شود.
به گزارش ایرنا از بانک مرکزی، در جلسه ای که صبح امروز - پنج شنبه - با حضور حسین 
افشین معاون علمی و فناوری رئیس جمهور و محمدرضا فرزین رئیس کل بانک مرکزی 
برگزار شد، موضوعات کلیدی مرتبط با حمایت از زیست  بوم فناوری های دیجیتال، بویژه 

مدیریت کارگزاران رمزپول مورد بحث و بررسی قرار گرفت.
این جلســه که با هدف هماهنگی و تقویت نقش آفرینی مؤثر حوزه علــم و فناوری در 
ساماندهی و توسعه فناوری های دیجیتال برگزار شد، با دستیابی به توافقات مهم و راهبردی 
به پایان رسید. طرفین در این جلسه سازنده، بر ضرورت هم افزایی بیشتر در حوزه فناوری 
های دیجیتال تأکید کردند. در این نشست توافق شــد که با ایجاد بسترهای نظارتی و 
حمایتی جدید، امنیت و شفافیت در مدیریت کارگزاران رمزپول و پرداخت  یاری  ها افزایش 

یابد و اقدامات عملی برای تسهیل فعالیت های نوآورانه در این بخش انجام شود.
معاون علمی و فناوری رئیس جمهور در این جلسه با اشاره به اهمیت حوزه فناوری های دیجیتال 
تأکید کرد: زیست  بوم فناوری های دیجیتال، نه تنها بخشی از اقتصاد کشور بلکه موتور محرک 
آن در آینده است. همکاری نزدیک میان نهادهای مرتبط، راه را برای توسعه پایدار و امن این حوزه 
هموار می کند. رئیس کل بانک مرکزی نیز ضمن قدردانی از نگاه ویژه معاونت علمی و فتاوری 
رئیس جمهور به این موضوع، بر جایگاه کلیدی بانک مرکزی در ایجاد زیرساخت های مالی و 
مقرراتی پایدار تأکید کرد و گفت: نگاه بانک مرکزی، توسعه فعالیت های رمزپول در چارچوب 
مقررات است و هدف نیز در این بانک، کاهش ریسک این عملیات و افزایش نقش آنها در مبادلات 
خارجی است و امیدواریم با تعامل سازنده بین نظام بانکی و حوزه فناوری های دیجیتال، این 
اهداف محقق شود. بر اساس این گزارش، مقرر شد این توافق پس از برگزاری جلسات با ذینفعان، 

عملیاتی شده و گام های عملی در راستای حمایت از این زیست  بوم اجرایی شود.

فروش گوشی های خارجی در چین نصف شد
داده های یک شرکت تحقیقاتی وابسته به دولت چین نشان داد فروش تلفن های هوشمند 
برند خارجی از جمله آیفون اپل، در نوامبر، ۴۷.۴ درصد نسبت به نوامبر سال ۲۰۲۳ کاهش 
 )CAICT( یافت. به گزارش ایسنا، داده های آکادمی فناوری اطلاعات و ارتباطات چین
نشان داد فروش گوشی های خارجی در نوامبر، به ۳.۰۴ میلیون دستگاه در مقایسه با ۵.۷۶۹ 
میلیون دستگاه در نوامبر سال ۲۰۲۳، کاهش یافت. فروش گوشی در چین، در نوامبر، ۵.۱ 

درصد نسبت به مدت مشابه سال قبل کاهش یافت و به ۲۹.۶۱ میلیون گوشی رسید.
در این بین، اپل برای دفاع از سهم بازار خود در برابر رقابت رو به رشد برندهای چینی مانند 
هواوی، تخفیفهای کم سابقه ای بالغ بر ۵۰۰ یوان )۶۸.۵۰ دلار( برای جدیدترین مدلهای 
آیفون در چین، عرضه کرده است. این تخفیف چهار روزه که از چهارم تا هفتم ژانویه ادامه 
دارد، برای چندین مدل آیفون عرضه خواهد شد. مدل آیفون ۱۶ پرو با قیمت آغازین ۷۹۹۹ 
یوان و آیفون ۱۶ پرو مکس با قیمت آغازین ۹۹۹۹ یوان، بالاترین تخفیف به میزان ۵۰۰ 

یوان را خواهند داشت و آیفون ۱۶ و آیفون ۱۶ پلاس، تخفیف ۴۰۰ یوان دارند.
اپل با کاهش سهم بازار در چین که بزرگترین بازار گوشی های هوشمند در جهان است 
و رقابت برندهای چینی، دســت و پنجه نرم می کند. هواوی از زمان بازگشت به بخش 
گوشی های رده بالا در اوت سال ۲۰۲۳، در قالب یک رقیب قدرتمند ظاهر شده است و در 
روزهای اخیر، قیمت انواع دستگاه های گران قیمت از جمله تلفن های همراه خود را در یکی 

از پلتفرم های تجارت الکترونیک بزرگ در چین، تا ۳۰۰۰ یوان کاهش داده بود.
بر اساس گزارش رویترز، سازنده آیفون در سه ماهه دوم سال ۲۰۲۴، برای مدت کوتاهی 
از فهرست پنج فروشنده برتر گوشی های هوشمند در چین خارج شد اما سهمش در سه 
ماهه سوم بهبود یافت. طبق آمار شرکت تحقیقاتی »آی دی سی«، فروش گوشی های این 
شرکت آمریکایی در چین، در طول سه ماهه سوم نسبت به سال قبل، ۰.۳ درصد کاهش 

داشت و در مقابل، فروش هواوی ۴۲ درصد افزایش یافت.

رجیستری تلفن همراه و نکاتی که باید درباره آن بدانید
با اجرای رجیستری دریافت کد IMEI  یکی از مهم ترین مواردی است که باید به آن توجه 
کرد کد IMEI برای هر تلفن همراه منحصر به فرد است. به گزارش ایسنا، به عبارتی که 
هیچ دو دستگاهی نیستند که کد IMEI مشابهی داشته باشند و این موضوع سبب می شود 
تشخیص و پیگیری موبایل های دزدیده یا گم شده ممکن شود؛ مواردی که به عنوان بعضی 
از اهداف رجیستری هم به آن اشاره شده است. اما ممکن است کاربران گوشی های موبایل 
این سوال را داشته باشند که چگونه می توان این کد را دریافت کرد؟ یکی از راه های آگاهی 
از کد IMEI، مشاهده آن روی جعبه تلفن همراه و همچنین پشت باتری گوشی هایی است 
که باتری آنها داخلی نباشد؛ البته علاوه بر اینکه این شناسه بر روی جعبه و باتری گوشی 

وجود دارد، با ارسال کد دستوری *#۰۶# هم قابل دریافت است.
نکته قابل توجه این است که کد IMEI از خود دستگاه تلفن همراه هم قابل دریافت است 
و برای دریافت این کد لازم بوده به منوی اصلی گوشی خود رفته، وارد بخش تنظیمات 
)Setting( شوید و در قسمت درباره تلفن )About(، وضعیت تلفن را پیدا کنید تا کد 
۱۵ رقمی IMEI گوشی برای شما نمایش داده شود. در نهایت کاربران گوشی های همراه 
همچنین برای آگاهی از سنجش اصالت گوشی و قاچاقی نبودن آن، می توانند با دریافت 
شناسه IMEI  از طریق کد دستوری *#۰۶#، این شناسه را با برچسب روی جعبه گوشی 
و کد باتری مطابقت دهند و در صورتی که این سه کد یکسان باشد، آنگاه می توانند آن را به 
شماره سامانه پیامکی ۳۰۰۰۸۸۸۷ ارسال کرده و با استعلام از شبکه اپراتورها، صلاحیت 

گوشی را احزار و از قاچاقی بودن یا نبودن آن اطمینان حاصل کنند.
در صورتی که تلفن همراه به صورت رسمی وارد شده باشد، این پیام متنی در پاسخ برای 
ارسال کننده پیامک،  ارسال می شود که »شماره درخواستی برای کالاهای زیر ثبت شده 
است«، اما در صورتی که تلفن همراه مورد نظر از طریق مبادی غیررسمی و قاچاق به کشور 
وارد شده باشد، متقاضی با چنین پیامکی مواجه می شود که »شماره استعلام شده در پنجره 

واحد تجارت فرامرزی ثبت نشده است.
اما اگر برای کاربری پیامکی با مضمون پیامک هشــدار: دســتگاه با مشــخصاتی جزء 
دستگاه های قانونی ثبت شده نیست و از تاریخ مشخصی در شبکه سرویس نخواهد گرفت 

ارسال شود به علت ثبت نبود نشناسه)IMEI(دستگاه در سامانه همتا است.
درصورتیکه کاربری این پیامک را دریافت کرده باشد ممکن است یکی از دلایلی که در 
ادامه گفته می شود را داشته باشد. اگر دستگاه وی دارای دو اسالت )شکاف برای قرارگیری 
سیمکارت( اســت و تنها یکی از اسالتها را قبل از مشمول شــدن دستگاه خود در طرح 
رجیستری، استفاده میکرده با قرار دادن سیمکارت در اسالت دوم، این پیامک را دریافت 
)IMEI(خواهد کرد. در چنین مواردی باید از طریق فرآیند »افزودن دستگاه«، شناسه
تمامی اسالت های دستگاه خود را در سامانه همتا ثبت کند. حالت دوم: دستگاه شما قاچاق 
است. با اجرای طرح رجیستری، دستگاه هایی که قبل از شروع طرح در کشور روشن نبوده 
یا از مبادی قانونی کشور وارد نشده باشند، نمی توانند به صورت دائم از خدمات شبکه های 
اپراتوری کشور استفاده کنند بنابراین پس از ۳۰ روز قطع خواهند شد. برای اطلاع از قانونی 
بودن دستگاه خود می توانید از طریق درگاههای سامانه همتا و استعلام اصالت اقدام کنید. 
بنابراین یکی از دلایلی که میتواند باعث ارسال پیامک هشدار غیرقانونی بودن دستگاه برای 
شما شود، این است که دستگاه قاچاق بوده و پس از شروع طرح رجیستری، برای اولین بار 
روشن شده است. قابل ذکر است هیچ راهکاری برای ثبت این دستگاه ها وجود ندارد وحتی 
اگر پس ازخرید، متوجه این موضوع شدید، بادر دست داشتن فاکتور به فروشگاه مربوطه 
مراجعه ودستگاه را به فروشنده بازگردانید. فروشنده موظف است ضمن قبول دستگاه، یا 
وجه پرداختی را به شما بازگرداند یا دستگاه قانونی ثبت شده، به شما تحویل دهد. در صورت 
عدم همکاری فروشنده می توانید از طریق سازمان تعزیرات حکومتی یا سازمان حمایت از 
حقوق مصرفکنندگان و تولیدکنندگان، به صورت اینترنتی، شکایت تنظیم کرده تا پیگیری 

موضوع، در دستور کار نهادهای نظارتی کشور قرار گیرد.

اخبار

دبیر ستاد زیست فناوری، سلامت 
و فناوری های پزشکی گفت: در 
شــرایطی که واردات تجهیزات 
و دارو به دلیــل تحریم ها مختل 
می شــود، تاب آوری مــردم نیز 
کاهش می یابد اما با حمایت از دانش بنیان ها، می توانیم علاوه 
بر خودکفایی، تنش های ارزی را کاهش داده و اشتغال زایی 
ایجاد کنیم. به گزارش ایرنا، شرکت های دانش بنیان یکی از 
دریچه هایی هستند که به واسطه حمایت از آنها می توان علاوه 
بر اشــتغال زایی برای جوانان و نخبگان، انتظار بهبود فضای 
کسب و کار و حرکت صنعت به سمت رفع نیازهای کشور و 

البته صادرات محصولات را داشت.
شــرکت های دانش بنیان بر اســاس آیین نامه تشــخیص 
شرکت ها و موسســات دانش بنیان، موسسات خصوصی یا 
تعاونی هســتند که به منظور افزایش علم و ثروت، توســعه 
اقتصادی بر پایه دانش و تحقق اهــداف علمی و اقتصادی، 
گسترش اختراع و نوآوری و تجاری ســازی نتایج تحقیق و 
توســعه در حوزه فناوری های برتر و با ارزش افزوده، تشکیل 
می شوند. شــرکت های دانش بنیان در حوزه های گوناگون 
فناوری از جمله فناوری زیستی، کشاورزی، صنایع غذایی، 
دارو، فرآورده های پیشرفته تشخیص و درمان، مواد پیشرفته، 
محصولات مبتنی بر فناوری های شــیمیایی، ماشین آلات 
پیشرفته، تجهیزات پزشــکی، برق، الکترونیک، فوتونیک، 
مخابرات، فناوری اطلاعات و ارتباطات، نرم افزارهای رایانه ای 
و خدمات تجاری سازی بیش ترین حجم تولید محصولات و 
خدمات دانش بنیان را ارائه می دهند.این شــرکت ها اهدافی 
مانند ترغیب هیات علمی دانشگاه ها و واحدهای پژوهشی برای 
فعالیت بیشتر در رفع نیاز جامعه و امکان افزایش درآمد اعضای 
هیات علمی، تجاری سازی یافته های پژوهشی، افزایش درآمد 

اختصاصی دانشگاه ها را نیز دنبال می کنند.
شــرکت های دانــش بنیــان کــه عمدتــا بــا ابتکارها و 
سرمایه گذاری های فردی کار خود را آغاز می کنند، در ادامه 
کار و حتی با وجــود برخورداری از تســهیلات مختلف، باز 
هم با مشــکلاتی در زمینه های گوناگون از اعطای مجوز تا 

دشواری های صادرات محصول روبه رو می شوند.
حمایت از شرکت های دانش بنیان می تواند علاوه بر این که 
منجر به کاهش واردات شود، به افزایش صادرات محصولات 
نیز کمک کند. هرچند کشــور به انواع محصولات سلامت 
محور نیازمند است و گاهی کمبودهایی در زمینه های مختلف 
دارویی یا تجهیزات پزشکی رخ می دهد، اما بخشی از انتظار 

تولیدکنندگان همواره موضوع صادرات بوده است.
یکی از نیازهای شرکت های دانش بنیان، حمایت های دولتی 
است. دانش بنیان ها در عرصه های مختلفی به این حمایت ها 
نیاز دارند که شاید بخشی از آن، کاهش بروکراسی و کاغذبازی ها 
است. حمایت های مالی و پرداخت تسهیلات و البته بازاریابی برای 
محصولات شرکت های دانش بنیان و پیش خرید محصولات، از 

جمله دیگر نیازهایی است که باید از طرف دولت انتظار داشت.

تأکید بر لزوم همگرایی میان حوزه های مرتبط با 
سلامت و فناوری های نوین

مصطفی قانعی دبیر ستاد زیست فناوری، سلامت و فناوری های 
پزشکی در این زمینه به بررسی نقش دانش بنیان ها در ارتقای 
نظام سلامت و تأثیر این شرکت ها بر استقلال، امنیت و آینده 

پزشــکی کشــور پرداخت و با تأکید بر لزوم همگرایی میان 
حوزه های مرتبط با سلامت و فناوری های نوین، اظهار کرد: 
زیرساخت های وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی به 
گونه ای طراحی شده که تمامی تصمیمات در حوزه تحقیقات، 
فناوری و آموزش تحت مدیریت مستقیم وزیر قرار دارد. وی 
ادامه داد: این ساختار متمرکز به وزارتخانه اجازه می دهد تا 
با هماهنگی و انسجام کامل، چالش ها را شناسایی و رفع کند. 
چنین مدلی در سایر دستگاه های اجرایی یا وزارتخانه ها وجود 
ندارد و همین موضوع به ارتقای نظام سلامت کمک شایانی 
می کند. قانعی با بیان اینکه ورود دانش بنیان ها به عرصه تولید 
دارو و تجهیزات پزشکی، تأثیری دوچندان بر اقتصاد کشور 
و امنیت ملی دارد، گفت: سلامت، علاوه بر تأثیر مستقیم بر 

معیشت مردم، یک موضوع امنیتی است.

ســلامت، اقتصاد و امنیت؛ اولویت های نخست 
حکمرانی

قانعی با تاکید بر اینکه سلامت، همواره در اولویت برنامه های 
حکمرانی قرار دارد، به نگاه ویژه مقام معظم رهبری، رؤسای 
جمهور و مجلس به این حوزه اشــاره و عنوان کرد: سلامت 
در کنار اقتصاد و امنیت، از اولویت های اصلی کشــور است و 
همین امر، سرمایه  گذاری در این حوزه را برای دانش بنیان ها 

جذاب تر می کند.

تا ۱۰ سال دیگر اثری از پزشکی سنتی نمی ماند
وی با پیش  بینی تغییرات گسترده در پزشکی طی دهه آینده، 
بیان کرد: ۱۰ سال دیگر، اثری از پزشکی سنتی باقی نخواهد 
ماند. ابزارهایی مانند هوش مصنوعی، ژن درمانی، بیوتکنولوژی 
و سلول درمانی جایگزین روش های فعلی خواهند شد. اگر از 
امروز ارتباط دانش بنیان ها با فناوری های آینده پزشکی تقویت 

نشود، در آینده وابستگی به خارج اجتناب ناپذیر خواهد بود.

بازار سلامت هیچ گاه تعطیل نمی شود
قانعی با اشاره به پایداری بازار سلامت، گفت: برخلاف سایر 
بخش های اقتصادی، سلامت بازاری است که هیچ گاه تعطیل 
نمی شــود. حتی در دوران رکود اقتصادی، مردم به خدمات 
پزشــکی و دارویی نیاز دارند. این ویژگی، سلامت را به یکی 

از امن ترین حوزه ها برای سرمایه گذاری تبدیل کرده است.

ظرفیت بالای صادرات حوزه سلامت
وی به ظرفیت صادراتی حوزه ســلامت اشــاره کرد و گفت: 
کشــورهای همســایه، به دلیل کیفیت و قیمت مناســب 
خدمات ســلامت در ایران، به این حوزه توجه ویژه ای دارند. 
دانش بنیان ها می توانند با اســتفاده از این ظرفیت، بازارهای 

بین المللی را در اختیار بگیرند.

آماده حمایت از شرکت های دانش بنیادیم
دبیر ستاد زیست فناوری، ســلامت و فناوری های پزشکی، 
بر نقش ستاد توسعه زیســت فناوری به عنوان حلقه اتصال 
دانش بنیان ها با حوزه ســلامت تأکید کرد و افزود: معاونت 
علمی و فناوری ریاست جمهوری و ستاد زیست  فناوری آماده 
حمایت از شرکت های دانش بنیان هستند. این همکاری ها 
می تواند زمینه ساز شکل گیری یک زیست بوم پایدار در حوزه 

سلامت باشد.
قانعی یادآور شــد که تقویت ارتبــاط دانش بنیان ها با نظام 
سلامت، کلید دستیابی به استقلال فناورانه و اقتصادی کشور 
است. سرمایه  گذاری در این حوزه نه تنها به رفع نیازهای داخلی 

کمک می کند، بلکه امکان دسترسی به بازارهای بین المللی 
را نیز فراهم می ســازد. وی همچنین به بررسی چالش های 
پارک های علم و فناوری و نقش آن ها در توسعه حوزه سلامت 
پرداخت و بر ضرورت ایجــاد پارک های تخصصی، همکاری 
میان وزارتخانه ها و بهره گیری از تســهیلات سربازی برای 

حمایت از شرکت های دانش  بنیان تأکید کرد.

اغلب پارک های فناوری جذابیت لازم را ندارند
قانعی با اشاره به شرایط پارک های علم و فناوری، گفت: بیش 
از ۷۰ تا ۸۰ درصد این پارک ها جذابیت لازم را برای شرکت ها 
ندارند. خدماتی مانند معافیت مالیاتی و مشــوق های دیگر، 
که در پارک ها ارائه می شــود، به  صورت مشابه در چارچوب 
دانش بنیان ها نیز در دسترس است. این موضوع باعث شده 
که بسیاری از شرکت ها تمایلی به استقرار در پارک ها نداشته 

باشند.

ضرورت ایجاد پارک های مشترک میان وزارت 
بهداشت و علوم

وی پیشنهاد داد که وزارت بهداشــت پارک های تخصصی 
ســلامت ایجاد کند و گفت: پارک های تخصصی می توانند 
نیازهای حوزه ســلامت را به طور خاص برطرف کنند. علاوه 
بر ایــن، در برخی حوزه ها، مانند تجهیزات پزشــکی، ایجاد 
پارک های مشترک میان وزارت بهداشت و وزارت علوم ضروری 
است. در این پارک های مشترک، وزارت علوم وظیفه تربیت 
نیروی متخصص را بر عهده دارد و وزارت بهداشت به عنوان 

تنظیم گر عمل می  کند.
وی درباره اهمیت همــکاری میان وزارتخانه هــا افزود: در 
حوزه هایی مانند مهندسی الکترونیک، برق، مکانیک و مواد، 
نیروی متخصص توســط وزارت علوم تربیت می شــود. اما 
تأییدیه های تجهیزات پزشکی و تنظیم گری این حوزه بر عهده 
وزارت بهداشت است. ایجاد پارک های مشترک می تواند باعث 
هم افزایی میان این دو نهاد شود و نیازهای هر دو طرف را پاسخ 
دهد. این همکاری نیازمند طراحی دقیق برای تعامل میان 
سمت تقاضا )وزارت بهداشت(، سمت عرضه )وزارت علوم( و 

نهادهای تنظیم گر است.

تسهیلات سربازی برای افراد فعال در شرکت های 
دانش بنیان

قانعی با اشــاره به همکاری های صورت گرفته با ســتاد کل 
نیروهای مسلح، خاطرنشــان کرد: با توافق های انجام شده با 
ستاد کل، مشمولان می توانند از تسهیلات مربوط به سربازی 

برای فعالیت در شرکت های دانش بنیان بهره مند شوند. این 
تسهیلات با هدف تشــویق نخبگان به فعالیت در حوزه های 
علمی و فناورانه طراحی شده و فرآیندهای آن نیز ساده تر شده 
است. اما شرکت ها باید توانایی مدیریت صحیح این نیروها را 
داشته باشند تا از این فرصت به بهترین شکل بهره برداری کنند.

دانش بنیان ها باید اســتفاده از فرصت ها را یاد 
بگیرند

وی تأکید کرد که بهره برداری از زیرساخت ها و امکانات موجود 
به توانایی خود شرکت ها بســتگی دارد و گفت: شرکت های 
دانش بنیان باید یاد بگیرند که چگونه از این فرصت ها به درستی 
استفاده کنند. اگر شرکتی نتواند از خدمات و امکانات بهره مند 
شود و عملکرد ضعیفی داشته باشد، نشــان دهنده ضعف در 
مدیریت آن است. ما به دنبال رویکردی هستیم که شرکت ها 
نه تنها از خدمات اســتفاده کنند، بلکه خود نیز در نگهداری و 
توسعه زیرساخت ها نقش داشته باشند. قانعی در پایان تأکید کرد 
که ایجاد پارک های تخصصی، تقویت همکاری های بین  وزارتی 
و بهره گیری از تسهیلات ستاد کل برای نخبگان، می تواند مسیر 
توسعه فناوری در حوزه سلامت را هموار کند؛ این اقدامات، در 
کنار مدیریت صحیح شــرکت ها، می تواند به رفع چالش های 

موجود و تقویت زیست بوم دانش بنیان کشور کمک کند.
قدر مسلم هرچه حمایت از تولید و شرکت های دانش بنیان 
در کشور افزایش پیدا کند، میزان وابستگی به واردات کاهش 
پیدا می کند و همچنین افرادی که توانایی تولید دارند، بیشتر 
از همیشه به فکر خدمت به کشورشان خواهند بود و عرصه های 

تولید پر رونق تر از گذشته می شود.
بدیهی ســت که کســی از تحریم و آثار منفی آن خوشحال 
نمی شود، اما اگر وضعیت تحریمی را به این صورت ترسیم کنیم 
که فرصتی برای شرکت های دانش بنیان و فناور فراهم شده، 
باید با حمایت های لازم و کافی، عرصه رقابت را فراتر از مرزها 
ایجاد کرد. اگر کیفیت محصولات دانش بنیان داخلی هم تراز با 
محصولات خارجی بوده و قیمت نیز برای مصرف کنندگان به 
صرفه باشد، استفاده از محصولات دانش بنیان داخلی به واسطه 

قیمت و کیفیت مناسب تر، افزایش پیدا خواهد کرد.
این که بگوییم حمایت از شرکت های دانش بنیان فقط محدود 
به ارائه تسهیلات است، راه به بیراهه رفتن است. سیاست هایی 
مانند ثبت سفارش و پیش خرید محصولات این شرکت ها، 
سیاســتی به مراتب بهتر از اعطای تسهیلات است. از طرفی 
حضور باید ذینفعان این حوزه و تولیدکنندگان در جلسه های 
تصمیم گیری پر رنگ تر باشد تا بتوان به حل مشکلات آنها 

امیدوار باشیم.

حمایت از دانش بنیان ها تنش های ارزی را کم می کند

اتصال صنایع بزرگ به دانش بنیان ها 

رفع مشکلات صنعت با همکاری دانش بنیان ها
کیوان نقره کار، کارشناس فناوری

اکنون، فضای اکوسیستم دانش بنیان کشور و روند اعطای تسهیلات و حمایت ها به گونه ای است که دغدغه رفع مشکلات صنعت و جامعه را در فناور و نخبگان فعال در این اکوسیستم ایجاد نمی کند. بلکه، اغلب این افراد درگیر ارتقای دانش فنی و کسب دستاورد 
برای مجموعه خود هستند. البته در سال جاری نظام ارزیابی معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری تغییرات عمده ای کرده است که امیدواریم راهگشا بوده و با نگاهی متمایز به این حوزه پرداخته شود.

استارت آپها، دانش بنیان ها و به طور کلی اقتصاد دیجیتال در هر حوزه ای که وارد شوند، باعث افزایش بهره وری و یا به عبارت دیگر مولد بودن می شود. اقتصاد دیجیتال در بلندمدت بسیار سودده خواهد بود. در بحث اشتغال نیز ممکن است در کوتاه مدت تسهیلات 
ورود فناوری اطلاعات به حوزه اقتصاد مثبت نباشد، اما در بلندمدت این رویه تغییر خواهد کرد و فناوری اطلاعات باعث ایجاد مشاغل بیشتری خواهد شد.

در سطح جهانی، حمایت از شرکت های نوآور و فناور به شکل های مختلف صورت می گیرد. این حمایت ها چندوجهی است و محدود به کمک های مالی نمی شود اما در ایران به نظر می رسد تمرکز اصلی سازمان های دولتی در حوزه دانش بنیان بیشتر بر حمایت های 
مالی است. برای اثربخشی بیشتر باید پیش از ارائه حمایت ها، شرکت ها براساس شاخص های مشخصی ارزیابی شوند.

در ضمن پس از تخصیص کمک ها، نظارت بر مصرف این تسهیلات نیز ضروری است تا از استفاده بهینه از منابع اطمینان حاصل شود. این فرآیند در حال حاضر در ایران با استانداردهای جهانی فاصله دارد و نیازمند بازنگری و بهبود است.
دانش بنیان ها با ایجاد ارزش افزوده بالا وبهره وری مناسب نقش ویژه ای در توسعه، اشتغال و تولید دارند. دانش بنیان ها به جهت ایجاد ارزش افزوده بالا وبهره وری مناسب نقش ویژه ای در توسعه ایفا می کنند، این اهمیت در بخش کشاورزی بیشتر مشهود است و 

دولت سعی دارد در این راستا گام هایی برای برطرف کردن مشکلات شرکت های خلاق در حوزه کشاورزی بردارد.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

وزیر ارتباطات تأکید کرد حــوزه ارتباطات ثابت نیاز به توجه 
ویژه تری دارد چون در قیاس با متوسط کشوری هم پایین تر 
است و زمانی می توان از پوشش مطلوب شبکه ارتباطی صحبت 
کرد که مشترک احساس رضایت کند بنابراین تا وقتی مشترک 
به شبکه فیبرنوری متصل نشــود، کاری انجام نشده و چرخ 
اقتصاد بخش به حرکت درنمی آید. به گزارش ایسنا، سیدستار 
هاشمی- وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات-، در دومین سفر 
استانی خود در راس هیاتی به استان کهگیلویه و بویراحمد سفر 
کرد و در روز نخست سفر خود به استان کهگیلویه و بویراحمد، 

مدرسه شبانه روزی دخترانه عشایری یاسوج رفت.
وزیر ارتباطات در بازدید از مدرسه شبانه روزی دخترانه عشایری 
یاسوج تاکید کرد که آموزش و پرورش مهمترین رکن توسعه است 
و تلاش می کنند کسی به دلیل عدم دسترسی به زیرساخت ها از 
آموزش محروم نشود. هاشمی در ادامه و پس از شنیدن مشکلات 
دانش آموزان به ویژه در حوزه ارتباطات و فناوری اطلاعات تاکید 
کرد باید به سرعت این آموزشگاه به فیبر نوری رایگان متصل شود 
تا دانش آموزان به اینترنت پرسرعت و باکیفیت دسترسی پیدا 
کنند. اپراتورهای ارتباطی هم کمک می کنند تا بستر آموزشی 
مناسب برای ورود دانش آموزان به بازار و ارایه تولیدات و صنایع 

دستی شان بر بستر فضای مجازی فراهم شود.
وی در حاشیه سفر خود در جمع خبرنگاران با اشاره به برنامه های 
این وزارتخانه درباره رفع فیلترینگ دیگر پلتفرم ها، توضیح داد: 

در طرحی با محوریت مرکز ملی فضای مجازی و با نگاه فعالانه ای 
که از ابتدا قــول داده بودیم، این موضــوع در وزارت ارتباطات و 
فناوری پیگیری شده است. در این طرح، کارگروهی پیش بینی 
شده است تا ادامه مسیر را دنبال کند. هاشمی با اشاره به همدلی 
حداکثری سران قوا، اظهار کرد: ظرفیت های خوبی در این طرح 
داریم که قابل تقدیر است. امیدوارم این مسیر با قوت و نگاهی که 
آقای رئیس جمهور و سران قوا و عزیزان ما در شورای عالی ملی 
فضای مجازی مطرح کردند، ادامه یابد. وزارت ارتباطات به دنبال 
پیگیری مستمر این موضوع است و امیدوار است که به زودی شاهد 
پیشرفت های ملموس در این زمینه باشیم. سید ستار هاشمی در 
دیدار با آیت الله سید نصیر حسینی- نماینده ولی فقیه در کهگیلویه 
و بویراحمد و امام جمعه یاسوج- تأکید کرد که هر گاه با فناوری 
برخورد شتاب زده داشته ایم، نتیجه منفی گرفته ایم در حالی که 
رویکرد ما نسبت به فناوری باید همانند رویکرد شهید آوینی با 
موضوع فیلم و هنر باشد و با استفاده از آن ارزش آفرینی کنیم. وی 
معتقد است برخی فضای مجازی را صرفا دارای بعد فنی می دانند 
در حالی که این نگاه اشتباه است و باید دستگاه های مختلف در 
کشور در زمینه تولید محتوا بر بستر مجازی مسئولیت پذیرفته و 

نقش بازی کنند. سپس او با فعالان حوزه فاوا و شرکت های دانش 
بنیان اســتان کهگیلویه و بویراحمد دیدار و تصریح کرد مصمم 
به حمایت از تولید داخل هستند، اما نباید تمرکز بر تولید داخل 
مانع از ارایه خدمت شود. وی با تاکید بر اینکه توسعه زیرساخت 
ها در مناطق محروم و کمتر برخوردار و با ضعف تکنولوژی های 
جدید اولویت نخست وزارت ارتباطات است، گفت: در چهار ماه 
گذشته تاکنون ۱۲۰۰ میلیارد ریال برای تقویت زیرساخت های 
ارتباطی در کهگیلویه و بویراحمد پرداخت شده است و حمایت از 

متخصصان داخلی نباید مانع ارایه خدمت باشد.
سید ستار هاشمی در دومین روز سفر خود به استان کهگیلویه و 
بویراحمد راهی شهر دهدشت تا پروژه های ارتباطی این شهر را 
افتتاح کند و در آیین افتتاح پروژه فیبر نوری شهرهای دهدشت 
و چرام تاکید کرد: حوزه ارتباطات ثابت نیاز به توجه ویژه تری 
دارد زیرا در قیاس با متوسط کشوری هم پایین تر است. زمانی 
می توانیم از »پوشش« مطلوب شبکه ارتباطی صحبت کنیم که 
مشترک احساس رضایت کند. به گفته وی تا زمانی که مشترک 
به شبکه فیبر نوری »متصل« نشود، کاری انجام نشده و چرخ 
اقتصاد بخش به حرکت در نمی آیــد. از نظر ارتباطی در حوزه 

شبکه ثابت و ارتباط جاده ای در استان وضعیت مطلوبی نداریم و 
این موضوع کاملا ملموس است. در پایان وزیر ارتباطات و فناوری 
اطلاعات از مردم استان بابت ناکافی و نامطلوب بودن کیفیت 
ارتباطات عذرخواهی کرد. وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات و 
هیات همراه پیش از حضور در شهر دهدشت، توقفی در روستای 
صدرالله داشت و سایت ارتباطی این روستا را افتتاح کرد. با افتتاح 
این سایت سه روســتای فاقد ارتباط صدرالله، حاجی موری و 
ده ابراهیم به شبکه ارتباطی متصل شدند. همچنین ۷ روستای 
دیگر منطقه که آنتن دهی ضعیفی داشتند تحت پوشش شبکه 
ارتباطی پرسرعت و پایدار قرار گرفتند. شامگاه چهارشنبه ۱۲ 
دی ماه ۱۴۰۳، وزیر ارتباطات و فنــاوری اطلاعات- با آیت الله 
سید شرف الدین ملک حسینی، نماینده مردم استان کهگیلویه 

و بویراحمد در مجلس خبرگان رهبری، دیدار و گفت وگو کرد.
آیت الله ملک حسینی در این دیدار تصریح کرد: چه کسانی از این 
اتفاق سود نمی بردند و باعث شد که راه بسته شود و افرادی کام 
جویی های خود را ادامه دادند. نه محدودیت مطلق و نه آزادی 
مطلق. نوعی از محدودیت هوشمندانه و نسبی.  هر چقدر به عقب 
نگاه می کنم می بینم هر چیزی را که بستیم، قهر زمان بر آن باز 
شد، روزی حکم کردیم که رادیو حرام است، و بعد باز شد، بعد از 
انقلاب گفتند دستگاه های ماهواره ممنوع است، و بعد باز شد. آن 
اتفاقی که ما می خواستیم نیفتاد، جهان تغییر می کند، از همین 

ارتباطات برای تربیت انسان های فعال می توان استفاده کرد.

اتصال، معیار دولت در پروژه فیبرنوری

ضرورت توسعه زیرساخت های ارتباطی برای عشایر
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کشاورزي

يكــي از مشــكلات چرخــه توليد 
محصــولات كشــاورزي؛ موضــوع 
بازاريابي و دسترسي به خريدار است 
كه به گفته كارشناسان حوزه بازاريابي 
دليل اين مســاله، پراكندگي مناطق 
روســتايي و دوري آن از مراكز فروش است. از قديم تا به الان 
عرضه محصولات كشاورزي و دامداري از طريق واسطه هايي 
صورت مي گرفت كه اين امر باعث مي شــد كه ســودمندي 
روستاييان از توليد محصولات روســتايي به حداقل برسد و 
واسطه ها بيشترين سود را كسب كنند. بسياري از متخصصان 
و كارشناسان بخش كشــاورزي معتقدند كه امروزه بازاريابي 
يكي از ضرورت هاي نظام توليد كشاورزي است كه اهميت آن 
در فرآيند توليدات روستايي بسيار مشهود است. بازاررساني 
محصولات كشاورزي شامل تمام فعاليت ها از مرحله برداشت 

مواد خام از مزرعه تا مرحله مصرف نهايي فرآورده مي شود. 

  اصلاح نظام بازار كشاورزي
احمد روستا، استاد دانشــگاه و كارشــناس حوزه بازاريابي 
معتقد است كه بازار رساني محصولات كشاورزي شامل تمام 
عملياتي است كه موجبات انتقال فرآورده هاي كشاورزي اعم 
از محصولات زراعي، دامي، سردرختي و غيره از مراكز توليد 
به مراكز مصرف را )مصرف نهايي( فراهم مي كند. اين اســتاد 
دانشگاه در گفت وگو با »كسب و كار« با اشاره به اهميت توجه 
به بحث بازاريابي محصولات كشاورزي، مي گويد: اصلاح نظام 
بازار محصولات كشاورزي، اهميت بسياري در فرآيند توسعه  
بخش كشاورزي دارد، چراكه بســياري از طرح هاي فني در 
جهت افزايش كيفيت و بهره وري فرآيند توليد به دليل نقصان 
نظام بازار محصولات كشاورزي و ضعف اقتصادي توليدكننده، 
در عمل اجرا نمي شوند. اين كارشناس در ادامه با تاكيد بر اين 
موضوع كه سياست هاي كلان نظام بخش كشاورزي بر حمايت 
موثر از سامان دهي فرآيند توليد و اصلاح نظام بازار محصولات 
كشاورزي است، معتقد است كه اين درحالي است كه به دليل 
ساختار نامناســب نظام بازار محصولات كشــاورزي، فاصله 
بسياري بين قيمت بازار سرمزرعه و بازار مصرف ديده مي شود 
كه هيچ يك از توليدكنندگان و مصرف كنندگان از آن منتفع 
نمي شوند، بلكه اين وضعيت موجب ضعف روز افزون اقتصادي 

توليد كنندگان و تقويت ساختار واسطه گري شده است. 

  عدم حمايت دولت در توسعه بازار
به گفته اين اســتاد دانشــگاه درحال حاضر شــكايت اصلي 
كشاورزان درباره چگونگي عرضه محصولات توليدي آنان در 
بازار مصرف، پايين بودن ســهم دريافتي آنها از قيمتي است 
كه مصرف كننده پرداخــت مي كند كه البته روســتا معتقد 
اســت كه اين امر ناشــي از كمبودهاي موجود در ســاختار 
بازار محصولات كشاورزي است. وي نامناسب بودن ساختار 
تســهيلات بازاريابي، ناپايداري قيمت، فصلي بودن توليدات 
كشاورزي، نامناسب بودن سيستم اطلاع رساني بازار، هزينه 
بــالاي توليد و ضايعات فــراوان در طول مراحــل توليد را از 
جمله مســائل و مشــكلات بازاريابي محصولات كشاورزي 
مي داند و ادامه مي دهد: حضور دلالان و واسطه هاي فراوان و 
همچنين نامناسب بودن حمايت هاي دولت در زمينه توسعه 
بازار و سياست هاي بازاريابي توليدات روستايي از ديگر موانع 
توســعه بازاريابي محصولات كشاورزي اســت كه همه اين 
عوامل دســت به دست هم داده و مانع دســتيابي كشاورزان 
به درآمدهاي بالا و افزايش ارزش افزوده مي شــود. اين استاد 
دانشگاه معتقد اســت كه روش هاي بازاريابي سنتي، امروزه 
در دنيا منسوخ شده است بنابراين لازم است توليدكنندگان و 
اتحاديه هاي روستايي و كشاورزي كشور آموزش هاي جديد 
 را در زمينه بازاريابي فرا گيرند تا بدين ترتيب دست واسطه ها 

كوتاه شود. 

  استفاده از تجارت الكترونيك
اين كارشناس كشــاورزي اســتفاده از تجارت الكترونيك را 
براي توسعه بازاريابي كشاورزي مفيد مي داند و معتقد است: 
يكي از مشكلات چرخه  توليد محصولات كشاورزي، موضوع 
بازاريابي و دسترســي به خريدار اســت كه اين امر به دليل 
پراكندگي مناطق روستايي و دوري آن از مراكز فروش است. 
وي در ادامه با تاكيد بر  اين موضوع كه يكي ديگر از معضلات 
توليــد محصولات روســتايي، نبود اطلاع كافــي از تقاضاي 
بازار اســت، مي گويد: در نتيجه اين امر گاهي شاهد كميابي 
برخي از محصولات در بعضي از ســال ها هســتيم و گروهي 
ديگر از محصولات، مازاد تقاضاي بازار عرضه مي شــوند. اين 
كارشناس كشاورزي بر اين باور است كه براي توليدكنندگان 
مناسب ترين شيوه فروش محصول در صورت وجود خريداران، 
به صورت ســلف خر )پيش فروش( اســت و ادامه مي دهد: از 

طريق تجارت الكترونيك براي روســتاييان مي توان به حل 
اين معضل پرداخت و گســترش بازارهاي موجود در ســطح 
كشور، خدمات بهتر براي مشــتريان، افزايش درآمد و فروش 

روستاييان و نبود واسطه ها را فراهم كرد. 

  لزوم برنامه ريزي و مديريت 
اين استاد دانشگاه در بخشي ديگر از صحبت هاي خود با اشاره 

به اين موضوع كه تا زماني كه زيرســاخت هاي لازم در بخش 
كشاورزي فراهم نشــود، نمي توان در بازار كشاورزي تحول 
ايجاد كرد، مي گويد: كشاورزي نياز به برنامه ريزي، مديريت و 
سازماندهي دارد و استفاده از فناوري ها، ابزارآلات و تكنولوژي 
نوين مي تواند بازدهي محصول را بالا ببرد، از سوي ديگر بايد 
زمان كشت را بدانيم، زمان برداشت محصولات سردرختي را 
بدانيم و سپس با استفاده از ماشين هاي خاص وارد بازار كنيم. 

روستا با اشاره به بورس كشاورزي ايران، تاكيد مي كند: بورس 
يكي از بازوهاي اقتصادي كشور است اما بورس كشاورزي در 
ايران منفعل اســت و در تمام دنيا محصولات كشاورزي وارد 
بورس مي شوند اما در ايران پايين بودن درآمدهاي كشاورزي، 
نبود نهاده ها، بالا بودن قيمت ادوات، مشــكلات آب و وجود 
كشاورزي سنتي، مشكلات توليد را بالا برده و باعث شده بخش 
كشاورزي نتواند در بورس رقابت خوب و مناسبي داشته باشد. 

»كسبوكار«مشكلاتبازاريابيمحصولاتكشاورزيرابررسيميكند

ساختار نامناسب نظام بازار،  بلاي جان کشاورزان

زعفــران را مي تــوان از جنبه هــاي 
دارويــي، صنعتي و تغذيــه اي مورد 
بررســي قرار داد و اهميت ديگر اين 
محصول را بايد در نحــوه صادرات و 
عرضه آن در بازار ايران مورد نقد قرار 

داد. 
به گفته كارشناســان نحوه بســته بندي اين محصول داراي 
اشكالاتي اســت و اين موضوع باعث بروز مشكلاتي در زمينه 
توليد و صادرات آن خواهد شــد. از طرفي كشــوري همچون 
افغانستان كه در سال هاي گذشــته پيازچه زعفران را از ايران 
خريداري مي كرد، اكنون پيشرفت قابل ملاحظه اي را در توليد 
زعفران كرده است و به دنبال گرفتن نبض بازار خاورميانه است. 
چين هم به نوعي با استفاده از زعفران ايراني در بسته بندي هاي 
مختص به كشــور خود و به نوعي با برند ســازي سودجويانه، 
آسيب هاي جدي را به زعفران كشور وارد كرده است. فعالان 
صنفي اعتقاد دارند كه فعاليت مخرب دلالان در بازار زعفران 
هم يكي از عوامل نوسان قيمت در بازار اين محصول شده است 

و آنها خواستار برخورد جدي با برهم زنندگان بازار هستند. 

شكست در توليد و صادرات زعفران با عدم نظارت 
بر نحوه بسته بندي 

نماينده خراســان جنوبي در اتاق اصناف ايران تاكيد كرد: اگر 
فكري براي بسته بندي زعفران نكنيم، در توليد و صادرات آن با 

شكست مواجه خواهيم شد. 
حســن مالكي نژاد از كاهــش توليــد زعفــران از 14تن به 
11 تــن خبــر داد و گفت: ســالانه 14 تن زعفران خشــك 
در قائنات توليد مي شــد كه امســال به دليل خشكســالي و 
حمايت نشــدن از توليدكنندگان، توليد زعفــران به 11 تن 
كاهش يافته اســت. رئيس اتاق اصناف شهرســتان قائنات 
با بيــان اينكه درآمــد اصلي مــردم در شهرســتان قائنات 
توليد زرشــك و زعفران اســت، تصريح كرد: در چند ســال 
اخير افغانســتان با خريد پيازچه زعفــران از توليدكنندگان 
ايراني اقدام به توليد زعفــران كرده و بــه زودي رقيب ايران 
 مي شود، اين موضوع باعث ضرر و زيان توليدكنندگان كشور 

شده است. 

نبود كارخانه هاي بســته بندي زعفران در كشور 
ضعف اصلي توليد به  حساب مي آيد

مالكي نژاد افــزود: نبود كارخانه هاي بســته بندي زعفران در 
كشور ضعف اصلي توليد به  حســاب مي آيد و با توجه به اينكه 
بارها خواســتار تاسيس كارخانه هاي بســته بندي در قائنات 
شده ايم، تاكنون اقدامي صورت نگرفته است، اگر فكري براي 
بسته بندي محصولاتمان نكنيم در صنعت زعفران با شكست 

مواجه خواهيم شد. 
مالكي نژاد تصريح كرد: زعفران توليد شده در قائنات از طريق 
واسطه ها با كمترين قيمت خريداري و سپس به صورت فله اي 

به امارات و اسپانيا صادر مي شود و كشور اسپانيا زعفران ايراني 
را با بسته بندي مرغوب به فروش مي رساند. 

وي با بيان اينكــه دولت تاكنون حمايتــي از مهم ترين توليد 
كشور كه زعفران است، نداشــته، افزود: تاسيس كارخانه هاي 
بســته بندي به نفع توليد و صادرات ايران است زيرا مي توانيم 
توليد داخلي را با نام ايراني و با بهترين بســته بندي به جهان 

صادر كنيم. 

درآمد پايين واحدهاي صنفي عرضه كننده زعفران 
به دليل ركود و خشكسالي در قائنات 

مالكي نژاد اظهار كرد: تمام توليدكنندگان زعفران خواســتار 
ايجاد كارخانه هاي بسته بندي و جلوگيري از صادرات زعفران 

به صورت فله اي هستند. 
وي ركود بازار در ســال جاري را بي ســابقه دانست و گفت: با 
وجود ركود و خشكسالي در قائنات امسال واحدهاي صنفي از 

كمترين ميزان درآمد برخوردار بوده اند. 

قيمت زعفران همواره در حال تغيير است
نادر كامران فر؛ بنكدار مواد غذايي در بازار بزرگ تهران از وجود 
زعفران هاي تقلبي در بازار خبر داد و اظهار داشت: در ابتدا بايد 

عنوان كنم تخلفي كه كشــور چين در زمينه عرضه زعفران 
انجام مي دهد، باعث تاسف است. زعفران قائنات با بسته بندي 
و الحاق برند مختص به چين، وارد بازار كشورها مي شود و اين 
عمل سودجويانه بايد جوابي از سوي كشورمان داشته باشد و 
بهترين راه اين است كه صادرات زعفران در تلاطم نباشد و در 
اين مسير برنامه ريزي هاي مناسبي مدون كرد. وي در گفت وگو 
با »كسب وكار« ادامه داد: همچنان زعفران تقلبي در بازار عرضه 
مي شود و سازمان حمايت از مصرف كنندگان و اداره بازرسي بايد 

اين مورد را كنترل كنند. 
كامراني فــر تصريح كــرد: فعاليــت مخــرب دلالان هم در 

به هم ريختن بازار زعفــران موثر بوده اســت، در حال حاضر 
برهم زنندگان بازار اين محصول، نقش زيادي در روند افزايشي 

قيمت زعفران داشتند. 
اين فعال صنفي با اعلام اينكه قيمت زعفران همواره در حال 
تغيير است، عنوان كرد: ايران جزو بزرگ ترين توليدكنندگان 
زعفران در جهان است چرا مسئولان ذيربط نبايد عوامل موثر و 
مخرب در توليد، توزيع و صادرات اين محصول را به طور دقيق 

ارزيابي كنند؟
 وي درباره نحوه تقاضا براي خريد طلاي سرخ گفت: زعفران 

هرچه خشك باشد تقاضا براي آن در بازار بيشتر است. 

بهدلیلخشكسالیقائناتصورتگرفت

کاهش درآمد واحدهای صنفی فروشنده زعفران
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گردشگری

»کسبوکار«ازنقاطگردشگریجنوبایرانگزارشمیدهد

عسلويه؛ همزيستي صنعت و طبيعت
از بهترين گزينه هايي كه در اين روزهاي سرد 
پاييزي مي توان براي سفر انتخاب كرد، خليج 
نايبند واقع در بندر عسلويه است. خليجي كه 
زيبايي مسحور كننده اش از چشمان گردشگران 
پنهان مانده و با اندكي توجه مي تواند به يكي از نقاط توريستي 
كشور تبديل شود.  امروزه عســلويه به خاطر ميدان هاي وسيع 
گازي اش در جهان معروف است و هنگامي كه شما در اين شهر تردد 
مي كنيد، آن چيزي كه بيش از هرچيزي نظر شما را جلب مي كند 
دكل هاي گاز در دامنه كوه و مجتمع هاي عظيم گازي است كه شهر 
را به صورت يك مجتمع بزرگ صنعتي نشان مي دهد و سنگيني 
بوي گاز را شما همه جا حس مي كنيد اما كافي است شما قدري از 
شهر فاصله بگيريد و به سمت خليج نايبند برويد تا زيبايي هاي اين 

منطقه را حس كنيد. 
از نظر گردشــگري خليج نايبند در ساحل شمالي منطقه نايبند 

با وســعت 4130 هكتار يكي از ارزشــمندترين زيستگاه هاي 
دريايي خليج فارس اســت. حوزه هاي متعدد، جنگل هاي حرا، 
سواحل ماسه اي درخشــان در بخش هاي شــمالي و شرقي و 
سواحل صخره هاي داراي حاشيه باريك ماسه اي و بخش غربي 
منطقه حفاظت شده نايبند، دشت هاي مشجر و دره هاي عميق 
و صخره هاي عظيم در بخش جنوبي بديع ترين چشــم اندازهاي 
طبيعي سواحل خليج فارس را يكجا گرد آورده است، همچنين 
فاصله اندك رشته كوه هاي سر به فلك كشيده زاگرس و ساحل 
ماسه اي درخشان و زيباي خليج نيلگون فارس، پوشش گياهي 
سرســبز در جاي جاي منطقه، امتداد خشكي دماغه نايبند در 
خليج فارس و به وجود آوردن خليــج نايبند، وجود صخره هاي 
مرتفع مناسب براي ماهي گيري و درختان كهنسال انجير معابد 
در دماغه پارك نايبند به همراه هوايي مناســب و دلپذير منطقه 
عسلويه را به مكاني رويايي براي گردشگري تبديل كرده است. 

آب آرام و بي صدا در لابه لاي درختان هميشه سرسبز حرا و وجود 
خرچنگ ها، ماهي ها و ديگر آبزيان در ميان آنها، بالا و پايين رفتن 
آب در طول شبانه روز در نتيجه جزر و مد خاطره اي به ياد ماندني را 

براي بازديد كنندگان اين جنگل  به وجود می آورد. 
علاوه بر آن نايبند داراي ارزش هاي زيســتي منحصر به فردي 
جهت زاد و ولد پســتانداراني نظير قوچ و ميش، كل و بز است. از 
پستانداران دريايي كه در بخش آبهاي آزاد موجود در پارك يافت 
مي شود، مي توان انواع دلفين و نهنگ را نام برد كه عمق زياد آب 
در اين بخش دلفين ها را متوجه خود ساخته و شيرجه زدن دلفين ها 
و شناي دسته جمعي كوســه ماهي ها از صحنه هاي بسيار زيباي 
طبيعي اين قسمت از پارك است. مجموعه خليج نايبند و منطقه 
حفاظت شده نايبند محيط مناسبي را براي زيست و تغذيه انواع 
بي مهرگان، ماهي ها، خزندگان، پرندگان و پستانداران فراهم آورده 
است كه بسياري از آنها گونه هاي نادر يا در حال انقراض محسوب 
مي شوند. از ساير پستانداران خشكي زي موجود در منطقه مي توان 
به گرگ، شغال، خرگوش، روباه و انواع جوندگان نيز 

اشاره كرد. 
جالب است بدانيد كه روزگاري اين 
منطقه از لنگرگاه هاي معروف منطقه 
بوده و بعد از ويراني سيراف در نيمه 
دوم قرن چهارم هجري عســلويه و 
به ويژه خليج نايبند كسب موقعيت بازرگاني كرده 

و جانشين سيراف شده و كشتي ها در نايبند پهلو مي گرفته اند. 
عسلويه در دوران آل بويه بســيار آباد بوده و اين سلسله در اين 
لنگرگاه فيلخانه عضدي، قصر خســرو، گمرك خانه و عمارت 
كوشــكنار را بنا كرده اند. به گفته مورخين آباداني نايبند خيلي 
دوام نداشــته و با رونق گرفتن جزيره كيش، نايبند رو به ويراني 

نهاده است. 

در جنوب نايبند و نزديك راس خليــج نايبند در دو منطقه آثار 
خرابه هاي قديمي از دوران آل بويه باقي مانده اســت؛ يكي به 
نام قصر خسرو و ديگري به نام بســاتين. در كناره هاي بساتين 
قبرستان وســيعي وجود دارد كه قبور اســلامي با سنگ هاي 
شكســته و سرســتون هاي عمارات و بقاياي مسجدي قديمي 
به چشــم مي خورد. بنابر اعتقاد عده اي اين محل همان فيلخانه 
 عضدي اســت كه در دوران ديلميان در اين منطقه ســاخته 

شده است. 
درباره پوشش گياهي پارك ملي نايبند مي توان گفت كه شامل 
اجتماعات حرا و ســاير گياهان آبزي نظير علف هاي دريايي و 
جلبك ها در اكوسيستم هاي ساحلي و گياهان مقاوم شورپسند 
نظير گز، علف شور، شصت عروسان و خارشتر در مناطق دور از 
ساحل است. از ساير گونه هاي گياهي در ارتفاعات و دشت هاي 
مرتفع مي توان كُنــار، كهور ايراني، انجيرمعابد، انارشــيطان، 
اســتبرق، قيچ، دافني و صبرزرد را نام بــرد. درختان حرا در 
حوزه هاي نايبنــد مهم ترين جامعه گياهي منطقه را تشــكيل 
مي دهند. استان بوشهر شــمالي ترين رويشگاه درختان حرا در 
خليج فارس است. جنگل هاي حرا جزو باارزش ترين زيستگاه هاي 
ساحلي است. لازم به يادآوري است درختاني نظير انجير معابد 
 با تنه هاي تنومند و درختان حرا با داشــتن ريشــه هاي آويز 

در آب شناورند. 
اگر گردشگران قصد داشته باشند شب را در اين منطقه سپري كنند، 
عسلويه داراي  مهمانسراي محلي و اقامتگاه هاي مختلف است و از 
اين نظر مشكلي ندارد. عسلويه همانند ساير سواحل و بندرگاه هاي 
جنوب از صنايع دستي متنوع و دستبافته هاي حصيري بهره مند است 
و گردشگران مي توانند آنها را ابتياع كنند. همچنين لازم به ذكر است 
كه عسل عسلويه بسيار مرغوب است و به عنوان سوغات مي توان آن 

را تهيه كرد. 

آيا شــما جزو آن دســته از افرادي 
هســتيد كه با آمدن فصل تعطيلات 
ترجيح مي دهيد يك ســفر كوتاه و 
سبك را در كنار خانواده داشته باشــيد يا اينكه دوست 
داريد سفرهاي هيجان انگيز را تجربه كنيد؟ در اينجا يكي 
از هيجاني ترين و گران ترين تفريحات دنيا را به شما معرفي 
مي كنيم. اين تجربه هيجان انگيــز در نزديكي بلندترين 
قله دنيا »اورست« اتفاق مي افتد. اما نگران نباشيد نيازي 
به كوهنوردي و تحمل ســختي هاي اين مسير نيست و با 
پرداخت 4/8 ميليون دلار )3 ميليون پوند( مي توانيد بليت 
 بالن را تهيه و در بلنداي 30 هزار فوتي اورســت و كوه هاي 

هيماليا پرواز كنيد. 
كســي كه توان پرداخت چنين هزينه اي را داشته باشد، 
مي تواند از يك چشم انداز 360 درجه اي از كوه هاي برفي 
لذت ببرد. هدايت اين بالن توســط يك خلبان حرفه اي به 
نام »كريس دوهيرست« انجام مي گيرد. او نخستين فردي 
است كه با بالن بر فراز اورست پرواز كرده است. گردشگراني 

كه مي خواهند بالن ســواري در كوه هاي اورست را تجربه 
كنند، مي توانند با اعتماد به اين خلبان كهنه كار ســفري 
به يادماندني را تجربه كنند. اين سفر بيش از يك روز به طول 
مي انجامد و به وضعيت هوا بستگي دارد؛ به اين معني كه اين 
احتمال وجود دارد كه مسافران اين بالن مجبور شوند مدت 
زماني را روي زمين نپال سپري كنند تا وضعيت براي پرواز 

ايمن باشد. 
هزينه سفر با اين بالن 4/8 ميليون دلار )تقريبا 3ميليون 
پوند( است ولي زن و شــوهرها از تخفيف ويژه برخوردار 
مي شــوند و مي توانند به جاي پرداخت 9/6 ميليون دلار 
جمعا 5/2 ميليــون دلار پرداخت كنند. ايــن بالن براي 
هيجان جويان بي باك طراحي شده اســت و ظرفيت آن 
به همراه آقاي »كريس« ســه نفر مي شود. مسافران براي 
اين ســفر بايد در وضعيت فيزيكي مناسبي بوده و داراي 
 مهارت هاي بدني باشند. آگهي ســفر با اين بالن در سايت
  Ifonly. com ذكر شــده و از آن به عنــوان يك تجربه 

منحصربه فرد و تكرار نشدني ياد شده است. 

در اين آگهي آمده است: »اين سفر نه تنها يك تجربه 
بسيار گرانبها خواهد بود، بلكه يك دعوت 

براي پيوستن به يكي از گروه هاي 
طرفدار هيجان روي زمين است. 

كريس و تيم او، نخستين و تنها 
افراد براي به انجام رساندن 
اين شاهكار هستند و قطعا 
شــما مي توانيــد نفر بعد 
باشيد كه از تجربه يك سفر 
شجاعانه در خاطرات خود 

خواهيد نوشت. پس به صف 
پيشكوستان تاريخ بپيونديد. 

كوه اورست دلهره آور ترين سفر 
زمين را به شما تقديم مي كند. اين 

سفر براي كساني است كه علاقه مند به 
بالا رفتن آدرنالين خون شان هستند.«

منبع: ديلي ميل

حكایتگردشگرانيکهميخواهندآدرنالينراتجربهکنند

سفر 4/8 ميليون دلاري بر فراز اورست
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بازدید میدانی فرماندار و شهردار 
قــدس از پروژه هــای عمرانی 

مدیریت شهری
زهرا قره باغی: فرماندار شهرستان و شهردار 
قدس به همراه معاونین امور عمرانی خود از 
برخی پروژه های عمرانی شهرداری به صورت 

میدانی بازدید کردند.
علیرضا فاتحی نژاد فرماندار شهرستان، سعید 
شهلی شهردار به همراه معاونین امور عمرانی 
خود جهت آگاهی از روند تکمیل پروژه های 
عمرانی که در ماه های آتی بــه بهره برداری 
خواهد رسید به صورت میدانی بازدید کردند.

بر اســاس این گزارش، ۲ مجموعه اســتخر 
دوقلو در محلات محمدآباد و امامزاده، پارک 
جنگلی ۸ هکتــاری در کمربنــدی چیتگر، 
مجموعه ورزشی شــهدا و پروژه سرپوشیده 
کردن رودخانه آیرین مورد بازدید مسئولان 
قرار گرفت. گفتنی است، شــهرداری قدس 
چندین پروژه عمرانی در حوزه های مختلف 
فرهنگی، ورزشی و خدماتی در دست احداث 
دارد که طی در دهه مبــارک فجر و ماه های 

آینده به بهره برداری خواهد رسید.

بازدیــد شــهردار و معاونیــن 
شهرداری اندیشه از روند پیشرفت 
پروژه فرهنگی، اجتماعی، ورزشی و 
تفریحی سرای بانو در فاز 3 اندیشه

زهرا قره باغی:  مهندس بهروز کاویانی، شهردار 
اندیشه به همراه معاونین شــهرداری، از پروژه 
فرهنگی، اجتماعی، ورزشی و تفریحی سرای 
بانو که با هدف ارائه خدمــات جامع به بانوان 
محترم شهر اندیشه طراحی شده است بازدید 
بعمل آوردند.  شهردار اندیشه در این بازدید با 
تأکید بر اهمیت پروژه سراي بانو گفت: این مرکز 
می تواند به عنوان یک قطب فرهنگی و اجتماعی 
برای بانوان محترم شــهر اندیشه عمل کرده و 
فضایی مناسب برای رشد و پیشرفت آنان فراهم 
آورد. همچنین، با امکانات ورزشی و تفریحی این 
پروژه، بانوان قادر خواهند بود از فعالیت های سالم 
و سرگرم کننده بهره مند شوند. وی همچنین بر 
تسریع روند تکمیل پروژه و رعایت استانداردهای 
لازم در ساخت تأکید کرد و از مسئولان پروژه 
خواست تا با جدیت بیشــتر مراحل اجرایی را 
دنبال کنند. معاونین شهرداری نیز در این بازدید 
با ارزیابی بخش های مختلف پروژه، پیشنهادات 
و نظرات خود را برای بهبود فرآیندهای اجرایی 

مطرح کردند.

با هدف پایداری جریان گاز؛
 مصرف صنایــع مازندران به 

صورت مستمر پایش می شود 
مدیرعامل شرکت گاز اســتان مازندران بر پایش 
مستمر مصرف گاز صنایع تا پایان فصل سرما تاکید 
کرد. مهندس هژبر جوادی در بازدید از صنایع آمل 
اظهار کرد: امیدواریم تا جریان گاز همانند ســال 
گذشته در استان پایدار بماند با این وجود در صورت 
وقوع افت فشار گاز، برای حفظ پایداری جریان گاز 
مشترکین خانگی، به ناچار گاز برخی از مشترکین 
صنعتی پرمصرف محدود خواهد شد. وی با اشاره 
به ضرورت و الزام تامین ســوخت دوم واحدهای 
صنعتی برای حفظ روند تولیــد، گفت: وضعیت 
مصرف گاز صنایع بصورت مستمر مورد بررسی و 
پایش قرار می گیرد تا درخصوص اعمال محدودیت 

بر روی آنها اقدام شود.

بازدید معاون وزیر نفت از غرفه 
پتروشیمی شازند

ســید محســن موســوی: در آخریــن روز 
نمایشگاه استانی نفت ،پالایش و پتروشیمی، 
مهندس عظیمی فر معاون وزیر نفت از غرفه 

پتروشیمی شازند بازدید کرد.
به گزارش روابط عمومی و امور بین الملل، در 
آخرین روز از چهارمین نمایشــگاه تخصصی 
نفت، پالایش و پتروشــیمی اســتان مرکزی، 
مهندس محمدصادق عظیمی فر معاون وزیر 
نفت و مدیر عامل شرکت پالایش پخش فرآورده 
های نفتی به همراه جمعی از مسئولین استانی 
از غرفه شرکت پتروشیمی شازند بازدید کرد. 
در این بازدید مهندس قاســم ســاکی معاون 
تولید و رئیس مجتمع پتروشیمی شازند ضمن 
خوشامدگویی در خصوص تولیدات و اقدامات 

این  شرکت توضیحاتی ارائه نمود.
معاون وزیر نفت از تلاش ها و اقدامات ارزنده 
تیم مدیریتی و کارکنان پتروشــیمی شازند 

تقدیر و تشکر کرد.

امیر موحدی- مدیر عامل 
شرکت توزیع برق اصفهان 
،مهنــدس دادخــواه ، در 
نشست کارگروه مدیریت 
انرژی اســتان، بر اهمیت 
تعامل و همکاری بخش های مختلف، به ویژه صنعت 

برای مدیریت بهینه مصرف برق تاکید کرد.
مدیر عامل با اشاره به چالش های پیش روی صنعت 
برق در شــرایط فعلی، به لزوم ایجاد سازوکارهای 
جدید بــرای مدیریت بار و اســتفاده حداکثری از 

ظرفیت های موجود اشاره کرد.
مهندس دادخواه همچنین به تلاش های شــرکت 
توزیع برق اصفهــان جهت کاهش محدودیت های 
انــرژی بــرای مشــترکین و تعامل گســترده با 
دســتگاه های مختلف به منظور اجرای این هدف 

اشاره کرد. ایشــان در ادامه با توجه به شعار شریف 
استاندار اصفهان با عنوان  کار، کار ، کار، تا پای جان 
برای اصفهان اظهار داشــت: این نه تنها یک شعار، 
بلکه ایمان قلبی مردی است که سکان استانداری 
اصفهان را در دســت دارد و ما مدیران و کارکنان 
توزیع برق اصفهان نیز خود را متعهد میدانیم تمامی 
تلاش خود را در جهت رضایتمندی شــهروندان 
اصفهان با مســولیت پذیری شایســته این مردم 

انجام دهیم.
از مهم ترین نکات مطرح شده در این نشست اهمیت 
تعامل و همکاری بخش های مختلف برای مدیریت 
انرژی با نزدیک شدن اذهان و افکار و ایجاد تعامل 

می باشد.
مهندس دادخواه بر لــزوم برنامه ریزی دقیق برای 
مدیریت بار و اســتفاده حداکثری از ظرفیت های 

موجود در ارائه خدمت رسانی تاکید کرد. 
ایشان عنوان داشت شــرکت توزیع برق اصفهان 
از طریق کانال هــای مختلف با مشــترکین خود 

در ارتباط اســت و از نظرات و پیشــنهادات آن ها 
اســتفاده می کند و در شــرایط بحرانی نیز آماده 
ارائه خدمــات شــبانه روزی به مشــترکین می 
 باشــد و تلاش می کند تا برق پایدار را برای آن ها

 تامین کند.
مدیرکل مدیریت بحران استانداری اصفهان در این 
نشست عنوان کرد: با اعمال روش های مصرف بهینه 
انرژی، از جمله کاهش دمای محیط کار و کاهش 
روشنایی، موفق به کاهش ۵ درصدی مصرف برق 
در استان شده ایم. همچنین، در بخش گاز نیز شاهد 

کاهش ۳ درصدی مصرف بوده ایم.
مهندس شیشه فروش بر ضرورت مدیریت مصرف 
انرژی تاکید کرد و گفت: اولویت اصلی در مدیریت 

بحران پیشگیری قبل از وقوع است. 
وی همچنین از تشکیل قرارگاه ۲۴ ساعته رصد و 
پایش انرژی در شرکت های برق، گاز و فرآورده های 

نفتی منطقه اصفهان خبر داد.
مدیران استان با تاکید بر اهمیت توسعه انرژی های 

تجدیدپذیــر، از جملــه انــرژی خورشــیدی، از 
شهروندان و صنایع خواستند تا با مشارکت در این 
طرح ها، به افزایش پایداری شــبکه انرژی کمک 

کنند.
با توجه به اقدامات انجام شده، به نظر می رسد استان 
اصفهان در مســیر مدیریت بهینــه مصرف انرژی 

گام های موثری برداشته است. با این حال، همچنان 
نیاز به همکاری و مشارکت همه بخش ها برای گذر از 
این شرایط حساس احساس می شود. در این نشست 
بر اهمیت همکاری و تعامل بخش های مختلف برای 
مدیریت بهینه مصرف انرژی و عبور از چالش های 

پیش رو تاکید شد

در نشست کارگروه مدیریت انرژی تاکید شد

تعامل و همکاری در مدیریت انرژی استان اصفهان 

شــهردار اردبیل گفت: جهت تامین نیروی انسانی مورد نیاز و 
در راســتای عدالت محوری و گزینش قانونی افراد در مشاغل 

آتش نشانی، آزمون استخدامی در اردبیل برگزار شد.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی روابط عمومی شهرداری اردبیل، 
محمود صفری با اعلام این خبر اظهار کرد: در راســتای عدالت 
محوری و گزینش قانونی افراد، به منظور تامین نیروی انســانی 
مورد نیاز برای بــه کارگیری  در ایســتگاه های آتش نشــانی 

سطح شهر، آزمون استخدامی آتش نشــانی توسط شهرداری 
و جهاددانشــگاهی در دانشــگاه محقق اردبیلی با هماهنگی 

استانداری اردبیل برگزار شد. 
 وی افزود: این آزمون همزمان با سراسر کشور امروز در اردبیل 

نیز برگزار و قرار است ۴۰ آتش نشان از این آزمون جذب شوند.
شهردار اردبیل بیان کرد: نتیجه ی آزمون کتبی یک ماه پس از 

برگزاری اعلام خواهد شد.

صفری به ایستگاه های آتش نشانی شهرداری اردبیل اشاره کرد و 
بیان کرد:  در حال حاضر ۷ ایستگاه آتش نشانی در شهر اردبیل در 
حال فعالیت است که طی ۳ سال  گذشته تجهیز این ایستگاه ها 

در اولویت شهرداری اردبیل بوده است .
وی ادامه داد: به منظور خدمات رســانی سریع به شهروندان در 
مواقع بروز حادثه، ایستگاه شــماره ۸ آتش نشانی اردبیل نیز در 

حال احداث است.

فرج الله معماری، رئیس اتاق ســمنان در این نشست به موضوع 
فســاد و رانت در کشور اشاره کرده و با پیشــنهاد ایجاد سامانه 
شفافیت اقتصادی، گفت: این سامانه یکی از کلیدی ترین ابزارها 
برای مقابله با فســاد، افزایش اعتماد عمومــی و بهبود کارایی 

اقتصادی است.

وی ادامه داد : با تمرکز بر شــفافیت اطلاعات و مقابله با فساد، 
می توان شــاهد مزایای متعددی برای اقتصاد ایران بود به  ویژه 
در شرایط فعلی که اقتصاد ایران نیازمند اصلاحات ساختاری و 

بازسازی اعتماد عمومی است.
به گفتــه معماری، ســامانه شــفافیت اقتصــادی می تواند با 

ترکیب فناوری های پیشــرفته، مدیریــت متمرکز، و همکاری 
 بین نهادی به مبارزه با فســاد و رانت خــواری در اقتصاد ایران

 کمک کند.
رئیس اتاق سمنان تاکید کرد: ایجاد نهادی مستقل برای مدیریت 
این سامانه، به همراه شفاف سازی تخصیص منابع و تسهیلات، 

گام مهمی برای بهبود اعتماد عمومــی و تقویت فضای رقابتی 
خواهد بود.

وی افزود: این سامانه می تواند در اقتصاد ایران به عنوان ابزاری 
محوری برای ایجاد فضای شفاف و کاهش انحصارات و رانت ها 

عمل کند .

نماینده مردم ایلام در مجلس شورای اسلامی گفت: با توجه به وجود 
شرکت های متعدد نفت و گاز، بکارگیری نیروهای بومی مطالبه 

مردم حوزه جنوبی استان است. 
 ایلام- اسدالله چراغی در جلســه تفاهم نامه سه جانبه فی مابین 
سازمان آموزش فنی و حرفه ، وزارت نفت و فرماندار ی دهلران که با 

حضور معاون وزیر کار  برگزار شد اظهار داشت:  آموزش فنی و حرفه 
نقش بسیار مهمی در تعلیم و تربیت نیرو کار در کشور دارد.

وی افزود: امروز وجود شرکت های متعدد در شهرستان و نبود نیروی 
های آموزش دیده در منطقه  بهانه ای بود که شــرکت های فعال 
نیروی های غیر بومی را جذب کنند که این مرکز می تواند نیروهای 

فنی مورد نیاز  شــرکت ها  را تأمین کند. نماینده مردم ایلام در 
مجلس شورای اسلامی گفت: فعال شدن این مرکز آموزشی نقش 
بسزایی در آموزش جوانان جویای کار در استان و حوزه انتخابیه دارد 
و این مهم با پیگیری های مکرر محقق شده است. چراغی تاکید 
کرد: توسعه حوزه جنوب ایلام اولویت کاری و در این راستا  از هیچ 

کوششی دریغ نخواهم کرد. وی به بیکاری جوانان تحصیل کرده 
بومی اشاره کرد و تاکید کرد: به  طور قطع بحث اختصاص اعتبارات 
حوزه مسئولیت اجتماعی نفت و گاز در حوزه جنوب استان به ویژه 
دهلران و بومی گزینی با توجه افتتاح این مرکز و تفاهم نامه با وزارت 

نفت برای تجهیز این مرکز، با جدیت دنبال می شود.

سید محسن موسوی: مدیرعامل شرکت آب منطقه ای مرکزی، 
حسین اسدی، با تأکید بر تداوم شرایط بحرانی منابع آبی، اعلام 
کرد که با وجود افزایش ذخایر آبی ســد ســاوه، استان مرکزی 
همچنان با پنجمین سال خشکسالی دست وپنجه نرم می کند. 
وی افزود: کاهش ۱۲ درصدی بارندگی ها نسبت به سال گذشته 
و افت ۷۰ درصدی نســبت به میانگین بلندمدت، شــرایط را 

دشوارتر کرده است.
به گزارش روابط عمومی شرکت آب منطقه ای مرکزی، اسدی 

اعلام کرد : حجم فعلی آب ذخیره شده در سد ساوه ۱۸.۵ میلیون 
مترمکعب است که از این مقدار تنها سه میلیون مترمکعب قابل 
بهره برداری اســت. وی افزود: لایروبی ۱9 کیلومتر از رودخانه 
بالادست سد، بستن سردهنه ها و قطع برق کلیه چاههای آب 
کشاورزی موجب  افزایش دبی ورودی سد از ۶۰ لیتر بر ثانیه به 
۸۰۰ لیتر بر ثانیه شده است. این اقدام ذخایر آبی قابل استفاده را 
به سه و نیم میلیون مترمکعب رسانده و پیش بینی می شود این 

میزان تا پایان سال به حدود ۶ میلیون مترمکعب افزایش یابد.

مدیرعامل شــرکت آب منطقه ای مرکزی از برداشت اضطراری 
آب از چاه های تازه حفر شــده در مســیر آوه تا ساوه خبر داد و 
اعلام کرد: این چاه ها قادر خواهند بود روزانه ۲۵۰ لیتر بر ثانیه 

آب تأمین کنند.
طرح انتقال آب از سد کوچری

اســدی در ادامه بــه طرح انتقــال آب از ســد کوچــری به 
ســاوه اشــاره کرد و گفت: ایــن پــروژه یکــی از بزرگ ترین 
طرح هــای آبــی اســتان اســت و تاکنــون ۳۴کیلومتــر از 

۱۳۱ کیلومتر مســیر آن تکمیل شــده اســت و اجرای طرح 
 اضطــراری آوه تا ســاوه بــه طــول ۳۰ کیلومتر در دســتور 

کار است.
 آینده مدیریت منابع آبی در استان مرکزی

وی هشدار داد: با توجه به ثبت یکی از کم بارش ترین سال های 
عمر سد ساوه، مدیریت منابع آبی در تابستان آینده که پیش بینی 
می شود یکی از گرم ترین فصل ها باشد، از اهمیت بالایی برخوردار 

است.

 سید حسین درویشی مدیرکل آموزش فنی و حرفه ای مازندران 
از ارائه آموزش های مهارتی به ۶۵۵۵۲ نفر طی 9 ماهه سال ۱۴۰۳ 
خبر داد.  به گزارش روابط عمومی و مرکز اطلاع رسانی اداره کل 
آموزش فنی و حرفه ای مازندران، درویشی مدیرکل گفت: آموزش 
های فنی و حرفه ای نقش مهمی در تشکیل سرمایه انسانی از طریق 

تربیت نیروی ماهر مورد نیاز بازار کار ایفا می کند. این آموزش ها در 
کشورهای در حال توسعه نه تنها عهده دار تربیت نیروی کار مورد 
نیاز بخش های مختلف اقتصادی می باشد، بلکه از طریق بستر سازی 
خود اشتغالی، به حل مشکل بیکاری نیز کمک می کند. از همین رو 
به پیشرفت و توسعه جوامع در اختیار سرمایه های انسانی صاحب 

مهارت می باشد.
 وی افزود: در سال جاری ۲۰ مرکز آموزش فنی و حرفه ای دولتی 
با ۱۷۶ کارگاه و ۲۱۴ مربی به ارائه خدمات آموزشی پرداختند که 
ماحصل فعالیت این بخش برای ۱9 گروه هدف، آموزش به ۲۶۱۱۵ 

نفر، معادل ۵میلیون و ۴۶۱ هزار و 9۵۶ نفرساعت بود.
 مدیر کل آموزش فنی و حرفه ای مازندران به گسترش و توسعه 
آموزشگاه های آزاد در سال جاری اشــاره کرد و بیان داشت: نظر 
به تاکید سیاســت های دولت به صدور مجوزهای کسب و کار در 

کمترین زمان، تعداد آموزشگاه های آزاد استان به ۳۱۸۴ موسسه 
افزایش پیدا کرد که نسبت به زمان مشابه خود در گذشته با رشد 

۴۰ درصدی روبرو بود.
 ایشــان از عملکرد آموزشی آموزشــگاه های آزاد استان در سال 
۱۴۰۳ سخن گفت و اظهار داشت: سال جاری ۳9۴۳۷ نفر معادل ۶ 
میلیون و ۷۴۶ هزار و ۷۷۰ نفر ساعت از آموزش های فنی و حرفه ای 
توسط آموزشگاه های آزاد استان بهره مند شدند که سهم آموزش 
رشــته های فناورانه ۱۴99 نفر در بخش های فناوری انرژی های 
تجدید پذیر، فرهنگی، آموزش گیاهان دارویی، بهداشت و زیست 

فناوری بود.
 سید حسین درویشی ادامه داد:مجموع ارائه آموزش های مهارتی 
برای مهارت جویان طی نه ماهه ســال جاری در بخش دولتی و 
خصوصی ۶۵۵۵۲ نفر که معادل ۱۲ میلیون ۲۰۸ هزار ۷۲۶ نفر 

ســاعت، که با حضور در آزمون های تعیین صلاحیت حرفه ای به 
صورت حضوری و آنلاین شرکت نمودند و موفق به گواهینامه های 
آموزش فنی و حرفه ای که از اعتبار جهانی برخوردار بوده و یکی 
از اسناد ارزشمند جهت ایجاد کسب و کار و دریافت تسهیلات در 

کشور می باشد.
 مدیرکل آموزش فنی و حرفه ای در خاتمه بیان داشــت: بیش از 
۸۰ درصد جویندگان کار فاقد مهارت هستند و این موضوع یکی از 
مشکلات عمده بازار کار کشور است که نیاز است مهارت آموزی به 
یک فرهنگ در جامعه تبدیل شود زیرا اعتقاد بر این است که مهارت 
و فناوری یکی از عامل های اصلی رشد و توسعه اقتصاد پایدار در 
کشور به شمار می رود به همین منظور آموزش های فنی و حرفه ای 
نقش مهمی را در افزایش اشتغال مولد در بهبود فضای کسب و کار، 

در جامعه به عهده دارد.

ابوالحســن عالی در توضیح این خبر اظهار داشت: حفر وتجهیز 
این حلقه چاه با آبدهی حدود ۲۰ لیتر در ثانیه به تأمین آب شرب 
شهرهای کاکی، بادوله و روستاهای علی آباد و بامنیر شهرستان 

دشتی کمک شایانی خواهد کرد.
وی بیان کرد: این پروژه در راســتای رفع تنش آبی اجرا شده و 
وضعیت آبرســانی به ۲۰ هزار و ۵۰۶ نفر از جمعیت شهرستان 

دشتی را تقویت می کند.
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان بوشهر ادامه داد: هدف 
از اجرای این پروژه، ارتقای کیفیت و بهبود خدمات آبرســانی 
به شــهرها و روستاهای یادشــده اســت و امیدواریم منجر به 

رضایت مندی حداکثری جامعه هدف منجر شود.
عالــی افــزود: پــروژه حفــر وتجهیــز یــک حلقه چــاه در 

بادوله، بــا توجه به اهمیــت تأمین آب در ایــن منطقه، گامی 
 مهــم در جهــت رفع چالش هــای آبی شهرســتان دشــتی 

خواهد بود.
وی گفت: تکمیل پروژه و تأمین منابع آبی پایدار بدون شــک 
علاوه بر کاهش مشکلات کمبود آب، به ظرفیت های توسعه ای 

این مناطق نیز کمک خواهد کرد.
عالی تأکید کرد: مصرف بهینه و همکاری و مشــارکت مردم در 
حفظ و بهره برداری صحیح از منابع آبی می تواند در موفقیت این 

پروژه ها نقش بسزایی داشته باشد.
ابوالحســن عالی در توضیح این خبر اظهار داشت: حفر وتجهیز 
این حلقه چاه با آبدهی حدود ۲۰ لیتر در ثانیه به تأمین آب شرب 
شهرهای کاکی، بادوله و روستاهای علی آباد و بامنیر شهرستان 

دشتی کمک شایانی خواهد کرد.
وی بیان کرد: این پروژه در راســتای رفع تنش آبی اجرا شده و 
وضعیت آبرســانی به ۲۰ هزار و ۵۰۶ نفر از جمعیت شهرستان 

دشتی را تقویت می کند.
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان بوشهر ادامه داد: هدف 
از اجرای این پروژه، ارتقای کیفیت و بهبود خدمات آبرســانی 
به شــهرها و روستاهای یادشــده اســت و امیدواریم منجر به 

رضایت مندی حداکثری جامعه هدف منجر شود.
عالی افزود: پروژه حفر وتجهیز یک حلقه چاه در بادوله، با توجه 
به اهمیت تأمین آب در این منطقــه، گامی مهم در جهت رفع 

چالش های آبی شهرستان دشتی خواهد بود.
وی گفت: تکمیل پروژه و تأمین منابع آبی پایدار بدون شــک 

علاوه بر کاهش مشکلات کمبود آب، به ظرفیت های توسعه ای 
این مناطق نیز کمک خواهد کرد.

عالی تأکید کرد: مصرف بهینه و همکاری و مشــارکت مردم در 
حفظ و بهره برداری صحیح از منابع آبی می تواند در موفقیت این 

پروژه ها نقش بسزایی داشته باشد.

استان ها
News kasbokar@gmail.com

برگزاری آزمون استخدامی آتش نشانی در راستای عدالت محوری و تامین نیروی انسانی/ جذب ۴۰ آتش نشان در اردبیل 

 در نشست مدیران اتاق ایران با رئیس جمهوری، بسته پیشنهادی رئیس اتاق سمنان درباره سامانه شفافیت اقتصادی، به مسعود پزشکیان ارائه شد

نماینده مردم ایلام در مجلس شورای اسلامی:  بکارگیری نیروهای بومی در شرکت های نفت و گاز ایلام

سد ساوه در مسیر بهبود؛ بحران آب همچنان جدی است

مدیرکل آموزش فنی و حرفه ای مازندران خبر داد: بهره مندی بیش از ۶۵هزار مازندرانی از آموزش های فنی و حرفه ای

حفر وتجهیز یک حلقه چاه در بادوله برای تقویت آبرسانی در شهرستان دشتی

خبر

استان ها
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 کسب و کار

در ایــن مقاله به بررســی ۴ اشــتباه اســتارت   آپ هــا در تولید 
محتوا، بازاریابی و جذب مشــتری می پردازیم. بــه عنوان مالکان 
اســتارت آپ ، به خودمان افتخار می کنیم که درک عمیقی از بازار 
هدف مان پیدا کرده ایم. در واقع ما در صورتی می توانیم به کســب 
و کار بپردازیم که بــازار را خوب مطالعه کرده باشــیم و کمبودها 
را شــناخته باشــیم و برای بــرآورده کردن  تقاضاهــا، محصولات 
و خدماتی تولیــد و ارائه کنیم. امــروزه تحقیق های بســیاری در 
زمینه ی راه اندازی کســب و کار، درک و شــناخت بازار، و تعیین 
 چگونگی همخوانی محصولات ما با آن نیازهای مشــتریان صورت

 می پذیرند.

و این فقط نقطه ی شروع است.
با وجود ایــن، وقتی در واقــع در حال ســاختن پایگاه 
مشــتریان برای کســب و کارمان )آنلاین یــا آفلاین( 
هســتیم، آنچــه در مرحله ی بعــد اتفــاق می افتد به 
ندرت رویدادی آرام و بی دردســر خواهد بود. کســب 
و کارها ممکن اســت محصول شــان در بــازار گل کند 
 اما اغلــب آن ها برای بقــا تلاش می کنند و دســت و پا 

می زنند.

پس، فایده کسب و کار چه می شود؟
اغلب، اشــتباهات بازاریابــی مقصر اصلی ایــن ماجرا 
هستند. این اشــتباهات می توانند موانع عظیمی بر سر 
راه استارت آپ ها باشــند. در اینجا ۴ اشــتباه استارت   
آپ ها در تولید محتــوا، بازاریابی و جذب مشــتری را 
 که باید مراقب باشــید انجــام ندهید به شــما معرفی 

می کنیم.

۱. استفاده نکردن از فرصت پیام رسانی
فقط ســاخت و ارائه ی محصولات درست کافی نیست. 
لازم اســت که ربط پذیری و کارآمــدی محصول تان به 
اســتفاده کنندگان احتمالی و بالقوه در ســطح کلان 

انتقال داده شــود. )این که می بینم محصولات بی نظیری هستند 
که بــه خاطر درک کم مالکان شــان نســبت به اهمیــت و قدرت 
پیام رســانی برند، هیچ توجهی را بــه خود جلــب نمی کنند دلم 
 به درد می آیــد.( یک کســب و کار چگونه از این فرصت اســتفاده

 می کند؟
از طریق محتوا. هر چیزی محتوا محســوب می شــود – متن روی 
وبســایت، پســت های وبلاگ، ویدیوها، به روز رســانی رسانه های 
اجتماعی. و این محتوا اســت که با مشــتریان بالقوه حرف می زند. 
بنابراین پیام رسانی درست به پلتفرم های متعدد امری ضروری است.

سر زدن مشتری به وبسایت شــما باعث می شود که آن مشتری در 
مورد کاری که شما انجام می دهید دچار سردرگمی نشود. او مجبور 
نیست بیش از یک بار متن مقدمه را بخواند تا کسب و کار تان را درک 
کند. جمله ی مهم و نهایی باید به صورت مفید و مختصر بر ماهیت 
وجودی و همچنین منحصر به فرد بودن کســب و کار تاکید کند.  
)باهوش بودن خوب اســت، اما نه آنقدر باهوش که مبهم و پیچیده 
به نظر برسید.(هر یک از صفحه های بعدی باید بیشتر به این نکته ی 

کلیدی صفحه ی اصلی بپردازند. شما نماد چه چیزی هستید؟ چه 
خدماتی ارائه می دهید؟ چه چیزی شــما را خاص و منحصر به فرد 
می کند؟ دقیقــا چگونه می توانید کمک کنیــد؟ چه موقعیت های 
جغرافیایی را خدمت رســانی می کنید؟ پیام رسانی مفید و مختصر 
آدم های درست و مناسب را به کسب و کار شما جذب خواهد کرد و 

باعث افزایش تغییر و تبدیل ها خواهد شد.

۲. جذب نکردن بازدیدکنندگان با شرح و جزئیات
پس، وبسایتی را ایجاد کرده اید که به آن افتخار می کنید و در تولید 
محتوا و ســئو برای ایجاد ترافیک ارگانیک مناسب به وبسایت تان 
ســرمایه گذاری کرده اید. بعد چه اتفاقی می افتد؟ پاســخ: اشتباه 

استارت   آپ ها را تکرار نکنید و نگذارید این بازدیدها هدر بروند. آن ها 
را روی هوا بقاپید!

برای بازدیدکنندگان تان دلیلی بیاورید تا حاضر شــود اطلاعاتش 
را به اشــتراک بگذارد. ارائه ی خبرنامه ها و منابع قابل دانلود معمولا 
راهی توصیه شده برای ساخت پایگاه داده های ایمیلی بوده است که، 
به نوبه ی خود به پــرورش و افزایش بازدیدکنندگان کمک می کند. 
)شما برای بهبود تجربه ی ایمیلی برای مشترکین خود به یک ابزار 
  MailChimp یا Campaign Monitor خبرنامه سازی مانند
نیاز خواهید داشت.(اما لزوما هر بازدیدی که داشته باشید به جذب 

مشتری منجر نمی شود. 
پس آن وقت از کجا می دانید چه کسی یک مشتری بالقوه هست یا 
نیســت؟ اگر ممکن بود که بتوانید تمام این اطلاعات را حتی بدون 
ثبت نام افراد به دســت بیاوری چه؟ Leadfeeder برای کسب و 
کارها در رابطه  با بازدید کنندگان ناشــناس داده های عملی فراهم 
می آورد، این که چگونه شما را پیدا کرده اند و چه صفحاتی از سایت 
شما را بازدید کرده اند – داده هایی که می توانند بر اساس توسعه های 

کنترل شده سرمایه ای شــوند یا باعث تلفن های مربوط به فروش 
شوند.

قرار دادن پلاگین های اجتماعی در نقاط اســتراتژیک دنبال کردن 
آنلاین شما را برای کســانی که علاقمند هســتند آسان می سازد. 
پیــش از آنکه آنها برنــدی را دنبال کننــد، بیشــتر احتمال دارد 
محتوای وبلاگ را به اشــتراک بگذارند. این یعنی تعــداد فراوانی 
 پست های موفق )بالقوه( و فرصت به دست آوردن دنبال کننده های

 جدید.

۳. محتوای کم کیفیت فراهم آوردن )یا محتوای کافی تولید 
نکردن(

محتــوا در واقــع نحــوه ی تعامل شــما بــا مخاطب اســت، و 
اساســا نحوه ی شــناختی اســت که مــردم به صــورت آنلاین 
از شــما دارنــد. بنابرایــن، وقتی پســت ها و ویدئوهای شــما 
کســل کننده باشــند، با به روز رســانی های تان نامنظم باشند، 
ممکن اســت ایــن تاثیــر را در اذهــان بگذارید کــه حرفه ای 
 نیســتید؛ این امر تاثیر تضعیــف کننده ای بر کســب و کارتان

 می گذارد.
در اینجا کمیت و کیفیت هر دو مهم هستند. اما استارت آپ ها اغلب 
کمبود منابع دارند. در این صورت، من پیشنهاد می کنم کیفیت را بر 
کمیت ترجیح بدهید، اما حتی در آن صورت هم، اجازه ندهید تعداد 
به روزرسانی های تان از یک حدی پایین تر بیاید.اگر به صورت واقع 
بینانه یک بار در هفته بیشترین تعدادی است که می توانید مدیریت 
کنید، به همین روند ادامه بدهید. شما باید بدانید هر چند وقت یک 
بار می توانید پست بگذارید و یک تقویم محتوا درست کنید. چند 
ابزار تقویم مدیریتی مفید، مثل  CoSchedule ، وجود دارند، 
اما اگر کمبود نقدینگی دارید، Google Docs گزینه رایگان و 

مفیدی برای ایجاد تقویم های محتوای مشارکتی است.

۴. ایجاد محتوای با کیفیت اما بازاریابی نکردن آن
چه کسی به وبلاگ زیبایی که درست کرده اید و روزگارش را در خفا 
می گذراند توجهی خواهد کرد؟ اشتباه استارت   آپ ها این است که 
اغلب آنقدر بر تولید یا ارائه محصول یا خدمات شان تمرکز می کنند 
که فراموش می کننــد بازاریابی آن نیز بخش مهمی از شغل شــان 
به حساب می آید.همچنین، مالکان کســب  و کارهای نوپا اغلب با 
خودارتقائی درگیر هستند. به نظر می رسد عده ی بسیاری از حرف 
زدن درباره ی خودشان یک انزجار ذاتی دارند. من قبلا در کسانی که 
سابقه ی فناوری داشتند متوجه این مسئله شده بودم، اما هر کسی 
موقع ارتقاء یک کســب و کار آنلاین ممکن است از خودآگاهی رنج 
ببرد. این امر، متاسفانه، ممکن اســت پیام کسب و کار را در معرض 
سوء ظن قرار دهد یا تضعیف کند.بالاخره، هر رسانه ی اجتماعی را 
باید شخصیتی اداره کند، و داســتان زندگی شما »اعتبار خیابانی« 
]اعتباری که در بین مردم کوچه و خیابان دارید[ شــما است، پس 
احتمالا دلتان بخواهد آن را به سرمایه تبدیل کنید. آیا مجددا فکر 
کردن به خودارتقائي کمکی می کند؟ اگر مطلقا نمی توانید این کار را 
انجام دهید، یک بازاریاب حرفه ای و با تجربه را استخدام کنید )این 
کار ارزش سرمایه گذاری کردن را دارد(. در مراحل اولیه، بک کسب و 
کار به توجه تمام و کمال نیاز دارد. این موقع وقت مناسبی برای گیج 

بازی درآوردن نیست.

۴ اشتباه استارت   آپ ها در تولید محتوا، بازاریابی و جذب مشتری

ابطال ابلاغيه بانك مركزی 
درمورد بيت كوين تاييد شد

با ابطال ابلاغیه بانک مرکزی درمورد رمزارزها، مقرر 
است سند توسعه ای برای نشر کریپتوها تدوین و 
ابلاغ شود و در این شرایط به نظر می رسد استفاده 
از بیت کوین هم در مسیر تازه ای قرار بگیرد.پس 
از آنکه اخباری درباره ابطال ابلاغیه بانک مرکزی 
درباره رمز ارزها و تکذیب آن منتشر شد، وزارت 
ارتباطــات و فناوری اطلاعات رســما اعلام کرد 
ابلاغیه بانک مرکزی درمورد رمزارزها که روز ۱۹ 
تیر ۹۸ منتشر شده بود، ابطال شده است. بدین 
ترتیب مقرر شده است با همکاری سازمان فناوری 
اطلاعات ایران و سازمان بورس و اوراق بهادار سند 
توسعه ای برای نشر کریپتوها تدوین و ابلاغ شود.
پیش از این بانک مرکزی اعلام کرده بود: انتشار 
رمزارز با پشــتوانه ریال، طلا و فلــزات گرانبها و 
انواع ارز در انحصار بانک مرکزی است و تشکیل 
و فعالیت اشخاص برای ایجاد و اداره شبکه پولی و 
پرداخت مبتنی بر فناوری زنجیره بلوک، از نظر این 
بانک، غیرمجاز محسوب می شود. بانک مرکزی 
حق پیگرد قانونی اشخاصی که با نادیده گرفتن 
مقررات، به ایجاد و اداره شــبکه اقدام یا نسبت به 
آن تبلیغ می کنند را برای خود محفوظ می داند.

رمزارز یا ارز رمزی یکی از انواع ارز مجازی است که 
از فناوری رمزنگاری در طراحی آن استفاده شده و 
معمولاً به صورت غیر متمرکز اداره می شود و در 
مقابل نظام های بانکداری متمرکز قرار می گیرد. 
رمزارزها که پدیده ای نوظهور هستند که می توانند 
مانند سایر ارزهای فیات )بدون پشتوانه( قابلیت 
مبادله، انجام تراکنش، خرید آنلاین و … داشته 
باشند.کشمکش های فراوان درباره ی تلاش برای 
قانونی شدن فعالیت استخراج رمزارزها از یک سو و 
تصمیم برای چگونگی برخورد با استخراج کنندگان 
و تعرفه ای که باید برای برق استخراج در نظر گرفته 
شود از سوی دیگر، مســوولان را واداشته که به 
صورت جدی به قانون گــذاری برای این موضوع 
بپردازند.یکی از مشهورترین رمزارزها، بیت کوین 
است. بیت کوین یک ارز دیجیتال غیرمتمرکز و 
هم چنین یک شبکه جهت پرداخت های مستقیم 
و بدون واسطه است. در واقع اساس بیت کوین بر 

مبنای بلاک چین است. 

خبر مهارت هاي مديريتي

همیشــه می توان مهارت های کاری را یــاد گرفت ولی 
مهارت های رفتاری اغلب مربوط به شخصیت هستند و 
تغییر دادنِ شخصیت انسان ها بسیار دشوار است. بنابراین، 
اگر خصوصیت های زیر را نداشته باشید، اگر می خواهید 
در رقابت های کاری تان نفر اول باشید، همین الان شروع 

به اصلاح خودتان کنید.
۱. خود انگیزشی: کارمنــدانِ فوق العاده، دارای قدرت 
خود انگیزشی هستند. هرگز برای انجام کارهای بعدی، 
منتظر دستور مدیرشان نمی نشینند؛ بلکه خودشان ابتکار 
عمل را به دست می گیرند و کارهایی انجام می دهند که از 
حد انتظارشان بالاتر است. به علاوه، هرگز از مسئولیت 
شانه خالی نمی کنند و به خوبی از پسِ دشوارترین کارها 

بر می  آیند.

۲. ارتباط خوب با دیگــران: هر شــغلی نیازمند 
مهارت های ارتباطی است. بنابراین، هر کارفرمایی ترجیح 
می دهد کارمندی داشته باشــد که بتواند به خوبی خود 
را به صورت شــفاهی یا کتبی ابراز کند. کارمندانی که 
مهارت های ارتباطی خوبی دارنــد، می توانند به راحتی 
اهداف، وظایف، مشکلات و نگرانی ها را با اعضای گروه شان 
در میان بگذارند. نه تنها این مهارت به انجام کارها سرعت 
می بخشد، بلکه می توان مطمئن بود همه ی افراد، درک 
مشــابه و جامعی از خواســته ها و نیازهای شغلی پیدا 
می کنند. این ویژگی شاید بعد از داشتنِ مهارت، دارای 

بیش ترین اهمیت است.
۳. نگرش مثبت: کارمندانی کــه دارای نگرش مثبت 
هستند عموما در میان همکاران شان محبوب تر هستند 

و عملکرد بهتری در محل کار دارند. برای مثال؛ شما دو 
همکار دارید، یکی از آنها شاد و پرانرژی و دیگری بدبین و 
همیشه در مورد همه چیز شاکی است. در این موقعیت، 
شما کار کردن با کدام یک را ترجیح می دهید؟ شخصی 
که باعث دلسردی و ناامیدی همه می شود یا آن که به همه 

انرژی می دهد؟ مطمئنا جواب واضح است.
۴. اهلِ عمل: ایده پرداز و خلاق بودن ویژگی های بسیار 
خوبی هستند ولی شــرکت ها به آدم هایی نیاز دارند که 
بتوانند ایده های شــان را به حقیقت تبدیل کنند. تنها 
ایده پردازی نمی تواند برای شرکت پول ساز باشد بلکه فقط 
اجرای چنین ایده هایی می تواند نتایج مثبتی همراه داشته 
باشد. به همین دلیل، کارمندی که بتواند با سرعتِ بالا و به 

صورت عملی مفید باشد، به اندازه ی طلا ارزشمند است.

۴مهارتیککارمندفوقالعاده
کمپانی پورشه برای امنیت بیشتر خودروهای خودرانش در یک استارت 

آپ سرمایه گذاری کرد
ايمنی بيشتر در رانندگی با استارت آپ ها

فولکس واگن، مالک پورشه سهم حداقلی از استارت آپ TriEye را در اختیار گرفت. هدف 
این شرکت بهبود ویژگی های ایمنی برای اتومبیل های نسل بعدی شرکت است.استارت 
آپ ها می توانند در همه عرصه ها ورود کنند. تنها کافی است مشخص شود چه بخشی چه 
نیازی دارد. حالا کمپانی پورشه برای امنیت بیشتر خودروهای خودرانش در یک استارت 
آپ سرمایه گذاری کرده است. سی ان بی سی گزارشی در این باره منتشر کرده است.طبق 
این گزارش، فولکس واگن، مالک پورشه سهم حداقلی از استارت آپ TriEye را در اختیار 
گرفت. هدف این شرکت بهبود ویژگی های ایمنی برای اتومبیل های نسل بعدی شرکت 
است.استارت آپ TriEye در دوربین های مادون قرمز با امواج کوتاه تخصص دارد. این یک 
طراحی نیمه هادی است و طبق گفته شرکت پورشه می تواند برای ساخت دوربین های 
مادون قرمز با کیفیت بالا مورد استفاده قرار بگیرد.این خودروساز آلمانی در بیانیه ای اعلام 
کرد: فناوری TriEye باعث افزایش ایمنی در وسایل نقلیه در سیستم های کمک به راننده 
و خودروهای خودران می شود. این فناوری به این شکل عمل می کند که ظرفیت دید در 
شرایط بد مانند باران، مه و گردو غبار را افزایش می دهد.تا کنون شرکت پورشه رقم این 
سرمایه گذاری را افشا نکرده است. مایکل اشتاینر، عضو هیئت اجرایی تحقیقات و توسعه 
در پورشه گفت: این شرکت پتانسیل خوبی در فناوری حسگر دارد. این امر راه را برای نسل 
های بعدی سیستم های کمک کننده به راننده و عملکردهای رانندگی خودران هموار می 
کند. این فناوری ایمنی بیشتر با قیمت رقابتی را ارائه خواهد کرد.TriEye سال 20۱7 راه 
اندازی شد و تاکنون توسط شرکت سرمایه گذاری Intel Capital حمایت می شد.در 
حالی که سطح قابل توجهی از هیجانات پیرامون توسعه وسایل نقلیه خودمختار وجود دارد، 
چالش های پیش رو همچنان باقی است.مدتی زمان می برد تا اتومبیل های خودران به طور 
جدی به خیابان ها وارد شوند. برای رسیدن آنها به جاده ها، باید ایمنی بیشتری انجام شود.
به گفته کارشناسان، پیش بینی اینکه یک اتومبیل تحت شرایط مختلف، ممکن است چه 
کاری انجام دهد، دشوار است. اما اگر در این زمینه بررسی های بیشتری انجام شود، حتما راه 

حل های خوبی برایش پیدا خواهد شد.

زبان بدن ديجيتالی مشتريان را بفهميد
زبان بدن دیجیتالی کم کم در ادبیات مشتری مداری دیجیتالی جا می افتد و توجه 
بسیاری را به خود جلب می کند. زبان بدن دیجیتالی به مجموعه فعالیتهایی گفته می 
شود که مشتری ها به طور آنلاین و در فضای برخط و مجازی انجام می دهند که شامل 
کارهای مختلفی نظیر مشاهده صفحات وب سایت تا کلیک روی فرم های مختلف 
می شود. عموما مشتری در فضای مجازی هویت خود را پنهان می کند اما هر رفتاری 
که نشان می دهد و هر کلیکی که می کند اطلاعات مهم و حیاتی درباره علاقمندی ها و 
احساسات او در اختیار شما می گذارد. از این رو لازم است که حتما زبان بدن دیجیتالی 
مشتریان را بفهمید.علیرغم پیشرفت های دیجیتالی که در 20 سال گذشته صورت 
گرفته است، از پیشــرفت در تجارت الکترونیک گرفته تا پیچیده تر شدن تکنولوژی 
بازاریابی، معیارهای عملکرد وب سایت در این دو دهه تغییر چندانی نکرده است.این 
حقیقت که نرخ تبدیل در این 20 سال در ۳٪ راکد باقی مانده است نشانگر این است که 
معیار نادرستی برای تمرکز و توجه است. شاخص کلیدی عملکرد )KPI( می بایست 
به همان روشی گسترش بیابد که کانال های دیجیتال، رفتار مشتری، رویکرد خرید و 
عادت ها تکامل یافته اند. ولی، کسب و کارها همچنان به اندازه گیری، ردیابی و مشغولیت 
با نرخ تبدیل ادامه می دهند، زیرا ساده است.مشکل این جا است که نرخ تبدیل، چیز 
زیادی درباره تجربه واقعی دیجیتال مشــتریان مان به ما نمی گوید. و درک تجربه ی 
دیجیتال مشتریان از همیشه مهمتر است. ارتباط شفاف و قدرتمندی بین تجربه و 
درآمد وجود دارد، تا جایی که اکنون تجربه مهمترین متمایزکننده برند و ایجادکننده 
ارزش کسب و کار است.فکر کردن به نرخ تبدیل به عنوان یک سفر، و نه یک اقدام تک، 
بسیار مهم است. تنها زمانی می توانیم اهداف را شناسایی کنیم و شروع به کار کنیم که 
تجربه ی بازدیدکنندگان ما با این اهداف سازگار باشد. اگر این سازگاری وجود داشته 
باشد، مي توانیم تجزیه و تحلیل زبان دیجیتال بدن مشتریان را از طریق سفرشان آغاز 
کنیم، تا به دیدگاه کلی از تجربه شان برسیم و مواردی را که نیازمند پیشرفت هستند 
بیابیم.کلید افزایش نهایی نرخ تبدیل از ۳٪ کنونی این است که به این تجربه به چشم 
ریالی بنگریم. هرچه تجربه ی بهتری را برای مشتریان مان فراهم کنیم، احتمال بیشتری 

وجود دارد از ما خرید کنند، خواه خرید آنلاین باشد یا حضوری.

معرفی كتاب گرگ وال استريت اثر جردن بلفورت
به دنبال راهنمایی برای موفقیت در کســب و کار خود هســتید؟ به شــما توصیه 
می کنم کتــاب گرگ وال اســتریت اثر جــردن بلفــورت را بخوانید. بــا ما همراه 
باشــید تا شــما را با این کتــاب تأثیرگذار آشــنا کنیم.اگر اهل ســینما باشــید، 
 حتمــا فیلــم گــرگ وال  اســتریت را دیده ایــد یا دســت کم نــام ایــن فیلم را 

شنیده اید.
 داستان این فیلم دربارۀ مردی است که در بازار بورس وال  استریت به موفقیت عجیبی 
دست پیدا می کند و سرمایۀ خوبی به  دست می آورد.این فیلم بر اساس زندگی جردن 
بلفورت ساخته شده  است؛ کسی که نویسندۀ کتاب گرگ وال استریت است. بلفورت 
یکی از موفق ترین سرمایه گذاران بورس در آمریکا است. بسیاری از افراد توانسته اند با 
آموزش و راهنمایی های او به پول و ثروت کلانِ میلیاردی برسند.بلفورت خلاصۀ تمام 
نکته هایی را که در کارگاه های آموزشی خود به شرکت کنندگان می آموزد، در این کتاب 
گنجانده  است. این را هم باید بدانید که هزینۀ ثبت نام کارگاه های آموزشی او معمولا 
2 هزار دلار است.کتاب گرگ وال اســتریت راهنمای فروش مستقیم است. بلفورت 
پایه گذار شیوۀ فروش »خط مستقیم« است. سیســتم خط مستقیم شیوه ای برای 
متقاعد کردن زبانیِ خریدار است که در فروش مستقیم کالا و خدمات به کار می رود. 

بلفورت این سیستم را رمز اصلی موفقیت خود می داند.
شــما در این کتاب با بیان جذاب و شــیرین بلفــورت، قدم به قدم با این سیســتم 
اعجاب انگیز آشــنا می شــوید. کار اصلی بلفــورت در کتاب گرگ وال اســتریت 
عوض کردن نگاه شــما در فروش اســت. او به شــما آموزش می دهد که با اصلاح 
سیســتم زبانی تــان و انعطــاف در برقــراری ارتباط کلامــی با خریــدار، به طرز 
ســاده ای او را متقاعد بــه خریــد کالا و خدمات تان کنید.شــما طــی ۱2 فصل 
 در این کتاب به ســادگی با رموز فروش موفق او آشــنا خواهید شــد. این ۱2 فصل 

عبارت اند از:
رمزگشایی کدها برای فروش و تأثیرگذاری؛

ابداع سیستم خط مستقیم؛
۴ ثانیۀ اول؛

لحن گفتار و زبان بدن؛
مدیریت حالت؛

فرمولی مطمئن برای مدیریت حالت؛
لحن گفتار پیشرفته؛
زبان بدن پیشرفته؛

هنر مشتری یابی؛
۱۰ قانون مشتری یابی خط مستقیم؛

هنر و علم ارائۀ محصول و خدمات در سطحی جهانی.

استارت آپ
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